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NOMINACJE, DOKTORATY, NAGRODY I WYRÓŻNIENIA 

• S t a n o w i s k o profesora zwycza jnego otrzymali: 
z dniem 1 stycznia 1997 r. 

prof.dr hab. ZBIGNIEW KWAŚNY z Instytutu Historycznego 
z dniem 1 lutego 1997 r. 

prof.dr hab. RYSZARD MASTALSKI Z Ins tytutu Nauk Administracyjnych 
z dniem 1 marca 1997 r. 

prof.dr hab. TOMASZ ROLSKI z Ins tytutu Matematycznego 

• Tytuł n a u k o w y profesora z rąk p r e z y d e n t a R P 13 lu tego 1997 r. otrzymali: 
prof. dr hab. WIESŁAW BOKAJŁO z Ins tytutu Nauk Politycznych 
prof. dr hab. ZOFIA GACA-DĄBROWSKA Z Ins tytutu Bibliotekoznawstwa 
prof.dr hab. JÓZEF FRĄCKOWIAK z Instytutu Prawa Cywilnego 

• S top ień doktora otrzymali: 
13 stycznia 1997 r. 

mgr LIDIA KLAT-WERTELECKA Z Ins tytutu Nauk Administracyjnych 
dr nauk prawnych na podstawie pracy Pozycja gminy w postępowaniu administracyjnym 
Promotor: prof.dr hab. Barbara Adamiak 

14 stycznia 1997 r. 
mgr TOMASZ MAŁYSZEK Z Instytutu Filologii Germańskiej 
dr nauk humanistycznych na podstawie pracy Die Internalisierung der Psychoanalyse 
in den literarischen Gestalten von Patrick Siiskind und Sten Nadolny. 
Promotor: prof.dr hab. Wojciech Kunicki 
mgr ANNA SAKOWSKA Z Ins tytutu Filologii Romańskiej 
dr nauk humanistycznych na podstawie pracy Les équivalents français des prépositions 
polonaises exprimant la cause (Francuskie odpowiedniki polskich przyimków przyczynowych) 
Promotor: dr hab. Eugeniusz Ucherek, prof.nadzwyczajny 

24 stycznia 1997 r. 
mgr IWONA MACEK Z Ins tytutu Nauk Politycznych 
dr nauk humanistycznych na podstawie pracy Konflikty ekologiczne w Polsce 
Promotor: prof.dr hab. Andrzej Antoszewski 
m g r JERZY ŻURKO Z I n s t y t u t u Socjologii 
dr nauk humanistycznych na podstawie pracy Kulturowe uwarunkowania tożsamości 
narodowej Łemków w Polsce 
Promotor: prof.dr hab. Wojciech Sitek 

• Prof. dr hab. J A N KOLASA Z Ins tytutu Nauk Prawno-Ustrojowych otrzymał nagrodę im. Profesora Man-
freda Lachsa za najlepszą publikację z prawa międzynarodowego w 1995 roku pt. Disarmament andArms 
Control Agreements (Porozumienia o rozbrojeniu i kontroli zbrojeń). Książka została napisana w języku 
angielskim i opublikowana przy współpracy z Uniwersytetem w Bochum. Nagrodę wręczył Profesorowi 
minister sprawiedliwości, prof. Leszek Kubicki. 

• Prof.dr hab. CZESŁAW H E R N A S Z Ins tytutu Filologii Polskiej, historyk l i teratury i antropolog kultury, 
doskonały znawca l i teratury staropolskiej, autor podręcznika Barok dla studentów, został uhonorowany 
prestiżową nagrodą nowojorskiej Fundacji im. Alfreda Jurzykowskiego, zwanej "polskim Noblem". Był 
redaktorem naczelnym Studiów Staropolskich, Literatury Ludowej i Tekstów, jes t przewodniczącym 
Komitetu Nauki o Literaturze Polskiej PAN i członkiem PEN-Clubu. Profesorowi Czesławowi Hernasowi 
wręczono "polskiego Nobla" 7 lutego br. w budynku Fundacji Kościuszkowskiej na nowojorskim Manhattanie. 

• Prof.dr hab. JACEK ŁUKASIEWICZ z Instytutu Filologii Polskiej otrzymał prestiżową nagrodę im. Kazimierza 
Wyki, przyznawaną przez Wojewodę Krakowskiego i Prezydenta m. Krakowa, za bogaty dorobek w 
dziedzinie eseistyki i krytyki literatury oraz Nagrodę Nowości Wydawniczych, którą przyznała mu Biblioteka 
Raczyńskich w Poznaniu za opracowanie spuścizny poetyckiej Stanisława Grochowiaka. 

• JERZY GROTOWSKI, reżyser i teoretyk teatru, doktor honoris causa Uniwersytetu Wrocławskiego otrzymał 
nominację na profesora College de France. 
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• Fundacja na Rzecz Nauki Polskiej, już po raz piąty, przyznała roczne stypendia krajowe dla młodych 
naukowców (do lat 30). Na tegoroczny konkurs wpłynęło 305 wniosków, stypendia przyznano 108 osobom, 
wśród nich sześciu młodym naukowcom naszej Uczelni. Są to: mgr Marcin Brocki - etnolog, mgr Dariusz 
Józefiak - geolog, dr Radosław Kuliniak - filozof, dr Maciej Manikowski - filozof, mgr Krzysztof Henryk 
Ruchniewicz - historyk, mgr Jacek Szczepański - geolog. Uroczyste wręczenie dyplomów stypendialnych 
na 1997r. odbędzie się 22 marca br. na Zamku Królewskim w Warszawie. 

KRONIKA 

• 26 listopada 1996 r., podczas uroczystej otwartej 
sesji Rady Miejskiej Czeladzi, odbyły się obchody 
100. Rocznicy Urodz in prof. Józe fa M a z u r a , 
wybitnego fizyka, oficera Polskich Sił Zbrojnych, 
który w okresie powojennym pracował m.in. na 
naszej Uczelni. Z tej okazji JM Rektor wystosował 
do Komite tu Organizacyjnego Obchodów 100. 
Urodzin Profesora list następującej treści: 
Szanowne Gremium 
Łączę się z uczestnikami obchodów 100. Rocznicy 
Urodzin znakomitego obywatela, żołnierza i uczo-
nego, Profesora Józefa Mazura. Dzielę z miastem 
Czeladź dumę z faktu, że urodził się on i wychował 
w tym mieście, chętnie do nas wracał, a po śmierci 
w nim spoczął, ale przez kilkanaście lat był także 
profesorem Uniwersytetu Wrocławskiego, kładąc 
wielkie zasługi pod rozwój wrocławskiej fizyki. 
W imieniu całej społeczności Uniwersytetu Wrocław-
skiego, Senatu i swoim własnym, składam życzenia 
dalszego rozwoju miasta Czeladź i powodzenia w 
kontynuowaniu jego pięknych tradycji. 
Prof. dr hab. Roman Duda 
Rektor 
W uroczystości wziął udział prof. Stefan Mróz, 
dziekan Wydziału Fizyki i Astronomii. 
• 14 stycznia br. w Papieskim Fakultecie Teologicz-
nym odbyło się posiedzenie Kolegium Prorektorów 
ds. Studenckich i Nauczania wrocławskich uczelni. 
Uczestniczyli w nim ks.prof. Ignacy Dec, rektor 
Papieskiego Fakultetu Teologicznego wraz z prorek-
torami i władze rektorskie Wyższego Metropoli-
talnego Seminarium Duchownego oraz zaproszeni 
byli prorektorzy, Andrzej Steciwko z Akademii 
Medycznej i prof. Zdzisław Kremens z Politechniki 
Wrocławskiej. Pierwsza część spotkania miała 
charakter odświętny, połączony z tradycyjnym opłat-
kiem i życzeniami noworocznymi. W części roboczej 
omówiono problemy oceny jakości nauczania w 
szkołach wyższych, z uwzględnieniem ankietyzacji 
zajęć dydaktycznych przez studentów. Ankietyzacja 
została wprowadzona na Akademii Rolniczej. Od 
semestru letniego każdy student będzie wypełniał 
specjalnie ułożoną ankietę, oceniając w ten sposób 
wszystkich pracowników dydaktycznych. Prowadzą-
cych lektoraty i w-f obowiązywać będą inne kryteria. 
W tym roku akademickim z wynikami ankiet zapo-
znają się tylko oceniani, natomiast w przyszłym roku 
akademickim wyniki ankiet będą podane do publicz-

nej wiadomości. Celem ankietyzacji zajęć dydaktycz-
nych jest pozytywna selekcja wśród kadry dydak-
tycznej. 
• W dniach 22 - 26 stycznia br. w Salzburgu odbyło 
się spotkanie przedstawicieli 24 krajów w celu prze-
dyskutowania założeń projektu pn. Universities 
project, powstałego z inicjatywy Amerykanów, 
dotyczącego pomocy w reformach szkolnictwa 
wyższego w krajach Europy Środkowej i Wschodniej. 
Inicjatorzy tego projektu zamierzają pracować przez 
5 la t , w bieżącym roku odbędą się jeszcze 3 
spotkania. Amerykańscy organizatorzy projektu 
włączyli na szą Uczelnię do dalszych e tapów 
projektu. W zebraniu plenarnym uczestniczył, z 
inicjatywy CRE, JM Rektor, prof. R. Duda. 
• 22 stycznia br. w sali Kolumnowej Urzędu Woje-
wódzkiego, na zaproszenie Wicewojewody Wrocław-
skiego Andrzeja Kalisza i Wydawnictwa TMW 
"Wratislavia," odbyło się spotkanie związane z 
promocją ks iążki prof. Romualda Gellesa pt. 
Konsulaty we Wrocławiu - wczoraj i dziś". 
• 29 s tycznia br . P rezyden t RP Aleksander 
K w a ś n i e w s k i objął honorowy p a t r o n a t nad 
obchodami 300-lecia Uniwersytetu Wrocławskiego, 
których kulminacja nastąpi w roku 2002. Uczelnia 
nasza w najbliższym pięcioleciu zamierza unowo-
cześnić się, silniej związać z potrzebami miasta, 
regionu i kraju, a także przypomnieć swoją rolę w 
kulturze Polski i Europy, (szerzej p.str.8) 
• 29 stycznia br. w Akademii Muzycznej odbyło się 
kolejne posiedzenie Kolegium Rektorów Uczelni 
Wrocławia i Opola. Na wstępie chwilą ciszy uczczono 
pamięć zmarłej dr Haliny Sikorskiej, dyrektora ZOZ 
dla Szkół Wyższych. W części roboczej omówiono 
problemy Akademickiej Służby Zdrowia, w tym 
zbliżające się wybory dyrektora ZOZ-u dla Szkół 
Wyższych we Wrocławiu i Rady Nadzorczej ZOZ-u. 
Wysłuchano informacji o kandydatach na dyrektora 
ZOZ-u, przedstawionych przez Jarosława Maroszka 
z Urzędu Miejskiego i prof.Wacława Leszczyńskiego 
z Rady Nadzorczej ZOZ. Kurator Grażyna Toma-
szewska poinformowała zebranych o programie " 
Nowa matura." 
• 30 stycznia br. w Uniwersytecie Warszawskim 
odbyło się posiedzenie Konferencji Rektorów Uczelni 
Autonomicznych. W spotkaniu uczestniczył JM 
Rektor, prof. R.Duda. (szerzej p.str.13) 
• W dniach 1-2 lutego br. w Hali Ludowej odbyła 
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się po raz 11. giełda minerałów, skamieniałości i 
wyrobów jubilerskich, zorganizowana przez Pracow-
nię Usług Geologicznych WRO-MIN, istniejącą przy 
Instytucie Nauk Geologicznych. Zgromadziła ona re-
kordową liczbę wystawców. 200 kolekcjonerów i 
sprzedawców wystawiało skarby ziemi w ich natu-
ralnej postaci i w formie różnego rodzaju wyrobów. 
• 5 lutego br. z inicjatywy Urzędu Miejskiego 
powołana została Grupa Inicjatywna ds. realizacji 
przedsięwzięcia - Park Technologiczny we Wrocła-
wiu, składająca się z 9 członków - założycieli. 
Poszczególne uczelnie i instytucje reprezentują: 
prof. Władysław Dynak, prorektor - Uniwersytet 
Wrocławski, prof. Jan Koch - Politechnikę Wrocław-
ską, prof. Tadeusz Trziszka, prorektor - Akademię 
Rolniczą, prof. Andrzej Baborski, rektor - Akademię 
Ekonomiczną, dr Marek Kozłowski, dyrektor -
Fundac ję Rozwoju Pol i techniki Wrocławskiej , 
Tadeusz Krupiński , wiceprezes - Towarzystwo 
I n w e s t y c y j n e DOLMEL sp. z o.o., Zbigniew 
Sebastian, prezes - Dolnośląską Izbę Gospodarczą, 
Augustyn Bombała, dyrektor Wydziału Rozwoju 
Gospodarczego - Wojewodę Wrocławskiego, Marek 
Winkowski, dyrektor Wydziału Inicjatyw Gospodar-
czych - Gminę Wrocław. W akcie założycielskim 
umieszczono zapis, że Grupa Inicjatywna została 
powołana do wykonania studium mającego na celu 
analizę zasadności i możliwości powołania Parku 
Technologicznego we Wrocławiu. W przypadku 
potwierdzenia zasadności realizacji tego przedsię-
wzięcia, Grupa Inicjatywna określi jego założenia 
statutowe, organizacyjne i ustali finansowe podsta-
wy jego działalności, a z chwilą utworzenia spółki 
akcyjnej "Technopolia Wrocław" ulegnie rozwiąza-
niu. Powołanie Parku Technologicznego ma na celu 
stworzenie pomostu między nauką a przemysłem. 
Współpraca ta, poprzez rozwój określonych dziedzin 
nauki, będzie zmierzać w kierunku stymulowania 
rozwoju przemysłu, opartego na wysokiej technologii 
i p r o m o w a n i a podmiotów w y t w a r z a j ą c y c h i 
stosujących produkty wysokiej jakości (high - tech). 

• W dniach 10 lutego - 2 marca br. prof. Zdzisław 
Latajka, prorektor ds. nauki i współpracy z zagra-
nicą, odbył podróż studyjną po uniwersytetach ame-
rykańskich na zaproszenie Departamentu Stanu 
USA. 
• 12 lutego br. w sali Banacha odbyło się otwarte 
posiedzenie senackiej Komisji Organizacji i Rozwoju. 
Referat pt. "Problemy nowelizacji ustawy o szkol-
nictwie wyższym" wygłosił prof. Andrzej Morawiecki, 
zastępca przewodniczącego Rady Głównej Szkol-
nictwa Wyższego i członek Zespołu ds. nowelizacji 
ustawodawstwa szkolnictwa wyższego, powołanego 
przez ministra Edukacji Narodowej prof. Jerzego 
Wiatra. 
• W dniach 13 - 22 lutego br. w Przesiece odbyła się 
międzynarodowa konferencja pn. XXXIII Zimowa 
Szkoła Fizyki Teoretycznej "Duality - Strings Fields" 
poświęcona dualności w teorii pola i w teorii strun, 

zorganizowana przez Instytut Fizyki Teoretycznej 
UWr. Kierownikiem naukowym konferencji był 
dr Zbigniew Jaskólski. Program naukowy szkoły 
obejmował zagadnienia fizyki teoretycznej wysokich 
energii: dualności w teorii strun, czarne dziury, 
p-brany i D-brany, kompaktyfikacje Calabi-Yau, 
symetrie zwierciadlane oraz dualność w supersy-
metrycznych teoriach Younga-Millsa. 
• W dniach 16 lutego - 1 marca br. w Warszawie 
odbyła się międzynarodowa konferencja "Operatory 
Diraca i geometria", obejmująca trzy główne nurty, 
które odpowiadają intensywnie badanym obecnie as-
pektom operatorów Diraca: anal i tyczną teorię 
operatorów Diraca (w tym indeks), zastosowania w 
geometrii różniczkowej, zwłaszcza do rozmaitości o 
dodatniej krzywiżnie skalarnej, teorię Seibertga-
Wittena. Kierownikiem naukowym był dr hab. Bogu-
sław Hajduk. Konferencję zorganizował Instytut 
Matematyczny UWr. i Centrum Banacha w War-
szawie. 
• 18 lutego br. w Akademii Medycznej odbyło się 
posiedzenie Kolegium Prorektorów ds. Studenckich 
i Dydaktyki. W obradach wzięli udział: wicekurator, 
Barbara Josiak, dyrektor Wojewódzkiego Ośrodka 
Metodycznego, dr Wojciech Małecki i 6 dyrektorów 
wrocławskich liceów. Dyskutowano program "Nowa 
matura", podjęto sprawę wypracowania sposobów 
"monitorowania" losów absolwentów szkół średnich 
na wrocławskich uczelniach, w sprawach bieżących 
zajęto się organizacją Juvenaliów i problemami 
związanymi z Kongresem Eucharystycznym. 
• 19 lutego br. ks. prof. Józef Tischner z Papieskiej 
Akademii Teologii w Krakowie, wykładem "Naród, 
który nie walczy myślą", zainaugurował w Auli 
Leopoldyńskiej Otwarte Forum Wszechnicy Filozo-
ficznej. W drugiej części spotkania ks.prof. J . 
Tischner odpowiadał na pytania licznie zebranych 
słuchaczy. Przed wykładem ks. Profesor złożył 
kurtuazyjną wizytę JM Rektorowi. 
• W dniach 19 - 22 lutego br. w Hali Ludowej odbyły 
się III Dolnośląskie Targi Edukacyjne TARED'97 
pod honorowym patronatem podsekretarza Stanu 
w Kancelarii Prezydenta RP, Barbary Labudy, 
przewodniczącego Kolegium Rektorów Uczelni 
Wrocławia i Opola, prof. Romana Dudy oraz kurator 
Oświaty we Wrocławiu, Grażyny Tomaszewskiej. 
Targi miały na celu dostarczenie zainteresowanym 
uczniom informacji o szkołach średnich, policealnych 
i wyższych. Zaletą TARED-u był dostęp do wielu 
szkół w jednym miejscu i możliwość porównania ofert 
edukacyjnych, a także bezpośredni kontakt przy-
szłych uczniów i studentów z wybraną szkołą. 
TARED-owi towarzyszyły dyskusje o nowoczesnej 
szkole. Na zakończenie targów nagrodzono najbar-
dziej in te resu jące oferty edukacyjne. Nagrody 
główne ufundowane przez podsekretarza Stanu w 
Kancelarii Prezydenta RP Barbarę Labudę otrzy-
mały wrocławskie szkoły: IV Liceum Ogólnokształ-
cące, Zespół Szkół Włokienniczo-Odzieżowych i 
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Wyższa Szkoła Zarządzania i Marketingu. 13 nagród 
TARED'97 przyznano wrocławskim szkołom śred-
nim i firmom produkującym pomoce naukowe. 
• 20 lutego br. w gmachu Wyższego Metropolitalne-
go Seminarium Duchownego odbyło się posiedzenie 
Kolegium Rektorów Uczelni Wrocławia i Opola, na 
zaproszenie ks. prof. Ignacego Deca, JM Rektora Pa-
pieskiego Faku l t e tu Teologicznego. W obradach 
Kolegium uczestniczył JEm. ks. kardynał Henryk 
Gulbinowicz, który zapoznał zebranych z programem 
46.Międzynarodowego Kongresu Eucharystycznego, 
uwzględniającym udział Rektorów i reprezentantów 
uczelni .W części roboczej Kolegium Rektorów 
wysłuchało programu działania przedstawionego 
przez dr. Andrze ja Gawl ika , nowo wybranego 
dyrektora ZOZ-u dla Szkół Wyższych, i zapropono-
wało przedstawicieli swoich uczelni do Rady Nad-
zorczej Akademickiej Służby Zdrowia. W skład Rady 
Nadzorczej weszli: prof.dr hab. Krystyna Bukietyń-
ska z Uniwersytetu Wrocławskiego, dr inż. Zenon 
Okraszewski z Politechniki Wrocławskiej, prof.dr 
hab. Wacław Leszczyński z Akademii Rolniczej, 
prof.dr hab. J a n Skalik z Akademii Ekonomicznej, 
prof.dr hab. Marian Klinger z Akademii Medycznej, 
dr n.med. Karmena Stańkowska z Akademii Wycho-
wania Fizycznego, która jednocześnie reprezentować 
będzie interesy Akademii Sztuk Pięknych, Akademii 
Muzycznej, Papieskiego Fakul te tu Teologicznego, 
Państwowej Wyższej Szkoły Teatralnej i Wyższej 
Szkoły Oficerskiej. 
• 20 lutego br. odbyło się uroczyste otwarcia dzieka-
na tu nowego Wydziału Matematyki i Informatyki, 
przy pl. Grunwaldzkim 2/4., z udziałem władz 
rektorskich. Przecięcia wstęgi dokonał J M Rektor, 
prof . R o m a n D u d a i D z i e k a n Wydz ia łu ,p ro f . 
Władysław Narkiewicz. Kierownikiem Dziekanatu 
jest mgr Barbara Musiał. 
• 20 lutego br. po długotrwałych zabiegach sfinali-
zowana została sprzedaż ośrodka szkoleniowo-wypo-
czynkowego w Mysłowie. Nabywcą została f irma 
GEOMAXX S.A. z Warszawy. 
• 24 lutego br. w Oddziale Muzeum Mineralogicz-
nego przy ul. Kuźniczej otwarta została wystawa 
dolnośląskich agatów z kolekcji Jarosława Kosałki 
i Muzeum Mineralogicznego naszej Uczelni. Na 
wystawie wyeksponowano ki lkaset okazów tych 
minerałów. Złoża agatów występują w okolicach 
Kłodzka, w Górach Kaczawskich i w Płuczkach 
Dolnych koło Lwówka. W uroczystości wzięli udział 

prorektorzy, prof. Władysław Dynak i prof. Andrzej 
Witkowski. 
• 24 lutego br. we wrocławskich Sukiennicach odby-
ło się inauguracyjne posiedzenie Rady Naukowej 
Centrum Badań Śląskoznawczych i Bohemistycz-
nych w kadencji 1996 - 1999. Rada liczy 20 specja-
listów z zakresu historii, archeologii, filologii, prawa, 
politologii, socjologii i geografii, z 11 ośrodków badań 
śląskoznawczych i bohemistycznych w Polsce. Posie-
dzenie otworzył i wyborom organów Rady przewod-
niczył JM Rektor, prof. Roman Duda. Przewodni-
czącym Rady wybrano prof. Wojciecha Wrzesiń-
skiego (dyrektora Instytutu Historycznego UWr.), 
który pełnił tę funkcję także w poprzedniej kadencji, 
wiceprzewodniczącymi zostali: prof. Jacek Baluch 
(filolog - bohemista z UJ i Uniwersytetu Opolskiego, 
były ambasador RP w Pradze), prof. Lech Leciejewicz 
(archeolog, kierownik Oddziału Wrocławskiego IAiE 
PAN); powołano też redaktora naukowego, którym 
został prof. Adam Galos ( historyk z UWr.) i 7 komisji 
oraz zespołów do realizacji określonych zadań. 
Przyję to sprawozdanie dyrek tora dr. Ryszarda 
Gładkiewicza z prac za rok 1996 i plan na rok 1997. 
Referat pt. "Stan i perspektywy polsko-czeskiej 
współpracy naukowej i kul turalnej "wygłosił amba-
sador Republiki Czeskiej w Polsce, dr Kareł Stindl. 
Wizyta ambasadora stworzyła okazję do licznych 
spotkań i rozmów, poświęconych roli Wrocławia i 
U n i w e r s y t e t u w p o l s k o - c z e s k i e j w s p ó ł p r a c y 
naukowej i kulturalnej . 
• 3 marca br. w Warszawie odbyła się konferencja 
informacyjna dotycząca programu Unii Europejskiej 
SOCRATES. (szerzej p. str.14) 
• 6 marca br., z inicjatywy dziekana prof. Romual-
da Gellesa na Wydziale Nauk Społecznych odbyło 
się spotkanie Alistaira Harrisona, zastępcy ambasa-
dora Zjednoczonego Królestwa Wielkiej Brytanii i 
I r l and i i Północnej w Polsce, z p racownikami , 
doktorantami i studentami Wydziału. Gość w swoim 
wystąpieniu zatytułowanym "Wielka Brytania i 
Polska w Europie" omówił aktualne kwestie s tarań 
Polski o wejście do NATO i Unii Europejskiej oraz 
sprawy dotyczące stosunków gospodarczych polsko-
brytyjskich. Ambasador A. Harrison wyraził chęć 
ponownego spotkania ze studentami i pracownikami 
Instytutu Badań Niemcoznawczych i Europejskich 
już w najbliższym czasie, w ramach tegorocznego 
Brytyjskiego Lata'97 we Wrocławiu, w okresie od 
czerwca do września br. 

Z OBRAD SENATU 

19 lu tego 1997 r. 

Obradom przewodniczył JM Rektor, prof. Roman 
Duda, który wręczył akty mianowania na stanowi-
sko profesora. 

* * * 

W częśc i roboczej Senat przyjął w n i o s e k doty-
czący: 
• mianowania na stanowisko profesora zwyczajnego 
prof .dr . hab . Bogdana Rompol ta w Ins ty tuc ie 
Astronomicznym; 
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• mianowania na stanowisko profesora nadzwyczaj-
nego na 5 la t dr. hab. J a n u s z a Bylińskiego w 
Bibliotece Wydziału Prawa i Administracji. 
Senat podjął u c h w a ł ę w sprawie: 
• odnowienia doktoratu prof.dr. Józefa Oberca, 
emerytowanego profesora Wydziału Nauk Przyrod-
niczych; 
• utworzenia Pracowni Lingwistyki Informatycznej 
w Instytucie Filologii Polskiej; 
• zmiany nazwy Ośrodka Badań i Dokumentacji 
EWG na Ośrodek Badań i Dokumentacji Unii Euro-
pejskiej w Instytucie Nauk Ekonomicznych; 
• zmiany nazwy Zakładu Prawa Międzynarodowego 
Publicznego na Zakład Prawa Międzynarodowego i 
Europejskiego w Instytucie Nauk Prawno-Ustrojo-
wych; 
• likwidacji Instytutu Prawa Karnego i Krymino-
logii i utworzenie Katedry Prawa Karnego Material-
nego oraz Katedry Prawa o Wykroczeniach i Karne-
go Skarbowego; 
• przekształcenia Zakładu Kryminologii w Katedrę 
Kryminologii i Prawa Karnego Gospodarczego; 

• utworzenia Zakładu Polityki Administracyjnej i 
Służb Publicznych w Instytucie Nauk Politycznych; 
• likwidacji Pracowni Zastosowań Informatyki w 
Instytucie Informatyki; 
• utworzenia dwuletnich, wieczorowych, uzupełnia-
jących studiów magis te r sk ich dla absolwentów 
kierunku administracja lub zarządzanie na Wydzia-
le Prawa i Administracji; 
• utworzenia Podyplomowego Studium "Ekspertyza 
dokumentów" na Wydziale Prawa i Administracji; 
• utworzenia Podyplomowego Studium Prawa Kar-
nego Gospodarczego na Wydziale Prawa i Admini-
stracji; 
• utworzenia wieczorowych dwustopniowych stud-
iów na kierunku historia sztuki na Wydziale Nauk 
Historycznych i Pedagogicznych. 
Senat uprawni ł w ładze rektorskie do podjęc ia 
dz ia łań w k ierunku: 
• wydzierżawienia nieruchomości położonej w obrę-
bie ulic Polaka, Szczytnicka i Wrocławczyka. 
J M Rektor zaproponował przesunięcie t e r m i n u 
posiedzenia Senatu z 12 marca br. na 19 marca br. 

NOWI PROFESOROWIE 

Prof.dr hab. 
WIESŁAW BOKAJŁO 

Instytut Nauk Politycznych 

Prof. Wiesław Bokajło urodził się 3 kwietnia 1946 
roku w Krakowie, całe jego dotychczasowe życie 
związane jest z Wrocławiem, tu w 1960 roku ukoń-
czył szkołę podstawową, a w 1964 roku III Liceum 
Ogólnokształcące im. A. Mickiewicza, w 1969 roku 
studia historyczne na Uniwersytecie Wrocławskim. 
Po trzyletnich, politologicznych, studiach doktoranc-
kich w 1972 roku został zatrudniony w Akademii 
Ekonomicznej, w 1975 roku obronił dysertację dok-
torską pt. Polityka wschodnia CDUICSU w latach 
1963 - 1966. W 1980 roku powrócił na Uniwersytet 
Wrocławski i zatrudniony został w Instytucie Nauk 
Politycznych. 

Stopień doktora habilitowanego nauk humani-
stycznych w zakresie nauki o polityce uzyskał w 
1994 roku na podstawie monografii pt. Proces naro-
dowościowej transformacji Dolnoślązaków do począt-
ku XX wieku. Stanowisko profesora nadzwyczajne-
go otrzymał 24 stycznia 1997 r. 

Prof. W. Bokajło jest autorem 35 publikacji, w 
tym 11 prac po uzyskaniu stopnia doktora habilito-

wanego. Zainteresowania naukowo-badawcze Pro-
fesora są wielowątkowe. Do 1990 roku dwa nur ty 
badawcze dotyczyły studiów nad polityką i myślą 
polityczną partii niemieckich oraz rozprawy poświę-
conej dziejom społecznym i politycznym Dolnego 
Śląska. Nur t badań śląskoznawczych był transmi-
sją do nowych poszukiwań badawczych i podjęcia 
przezeń w ostatnich latach studiów nad regionali-
zmem i federalizmem. Do badań wprowadza nowe 
metodologie badań politologicznych, oparte na fran-
cuskiej Szkole Annales i teorii Maxa Webera. 

W latach 1982 - 84 pełnił funkcję zastępcy dy-
rektora ds. nauki w Instytucie Nauk Politycznych, 
był członkiem senackiej Komisji Rozwoju Kadry 
Naukowej UWr. Od 1996 roku jest kierownikiem 
Zakładu Współczesnej Myśli Politycznej INP, jest 
członkiem Senatu UWr. 

Prof. W. Bokajło był członkiem Międzynarodo-
wego Zespołu Niemcoznawczego w Warszawie, jest 
członkiem Polskiego Towarzystwa Nauk Politycz-
nych, Stowarzyszenia Wspólnota Polska, Towarzy-
stwa Straż Mogił Polskich oraz dwóch zagranicz-
nych towarzystw naukowych (z siedzibą w Tybin-
dze): European Association of Researchers on Fede-
ralism i Internationale Erich - Fromm Gesellscha-
ft. Jes t członkiem senackiej Komisji Finansów. 
Otrzymał nagrodę Ministra trzeciego stopnia w 1974 
roku oraz w 1996 roku nagrodę indywidualną MEN 
za monografię Koncepcja Europy Konrada Adenau-
era i jej realizacja w praktyce politycznej w latach 
1945 - 1954. W 1978 roku został odznaczony Brązo-
wym Krzyżem Zasługi. 
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Prof. dr hab. 
ZOFIA GACA-DĄBROWSKA 
Instytut Bibliotekoznawstwa 

Urodziła się 26 grudnia 1927 roku w Jaktoro-
wie, woj. warszawskie. W roku 1951 ukończyła filo-
logię polską na Uniwersytecie Mikołaja Kopernika 
w Toruniu. W latach 1950 - 1973 pracowała w bi-
bliotekach naukowych, najpierw w Poznaniu w Bi-
bliotece Raczyńskich i w Bibliotece Akademii Me-
dycznej, następnie we Wrocławiu w Bibliotece Uni-
wersyteckiej. Od 1973 roku pracuje w Instytucie Bi-
bliotekoznawstwa Uniwersytetu Wrocławskiego. 

W roku 1973 uzyskała stopień naukowy doktora 
nauk humanistycznych na podstawie pracy Teodor 
Wierzbowski ¡1853 - 1923/. Studium bibliologicz-
ne., w 1983 roku - doktora habilitowanego w zakre-
sie nauki o książce i bibliotece na podstawie pracy 
Bibliotekarstwo II Rzeczypospolitej. Zarys proble-
mów organizacyjnych i badawczych. W 1991 roku 

otrzymała stanowisko profesora nadzwyczajnego 
UWr. 

Początkowo zainteresowania naukowe skupiła na 
teoretycznych i metodologicznych problemach nau-
ki o bibliotece oraz na analizie badań nad dziejami 
bibliotek i bibliotekarstwa w XIX i XX wieku, w 
ostatnich latach zajęła się dziejami bibliotek polskich 
XX wieku i ich rolą w rozwoju nauki w Polsce i poza 
granicami kraju. 

Od 1974 roku prof. Z. Gaca-Dąbrowska jest kie-
rownikiem Zakładu Bibliotekoznawstwa, obecnie 
nosi on nazwę: Zakład Bibliotekoznawstwa i Infor-
macji Naukowej. W latach 1985 - 89 była członkiem 
Komisji Egzaminacyjnej dla Bibliotekarzy i Doku-
mentalistów Dyplomowanych przy MEN, w latach 
1992 - 1995 była członkiem Rady Naukowej Biblio-
teki Zakładu Narodowego im. Ossolińskich we Wro-
cławiu i od 1983 roku Rady Naukowej Biblioteki 
Głównej Uniwersytetu Wrocławskiego. W 1985 roku 
została członkiem Wrocławskiego Towarzystwa Nau-
kowego, pełniąc w latach 1992 - 1995 funkcję prze-
wodniczącej Komisji Bibliologii i Bibliotekoznaw-
stwa tego Towarzystwa. Jest też członkiem komite-
tu redakcyjnego czasopism "Studia o książce" i "Po-
lish Libraries Today" oraz serii "Nauka-Dydaktyka 
-Praktyka" wydawanej przez Stowarzyszenie Biblio-
tekarzy Polskich i Instytut Bibliotekoznawstwa i In-
formacji Naukowej Uniwersytetu Warszawskiego. 

Prof.dr hab. 
JÓZEF FRĄCKOWIAK 

Instytut Prawa Cywilnego 

Urodził się 12 listopada 1947 roku w Mysłowi-
cach, tam ukończył w 1961 roku szkołę podstawo-
wą i w 1965 Liceum Ogólnokształcące im. T. Ko-
ściuszki. Jest absolwentem Wydziału Prawa i Ad-
ministracji Uniwersytetu Wrocławskiego, gdzie uzy-
skał tytuł magistra w 1969 roku, stopień doktora 
nauk prawnych w 1975 roku i doktora habilitowa-
nego w 1985 roku. W roku 1991 został powołany na 
stanowisko profesora nadzwyczajnego. 
Rozprawa doktorska Profesora pt. Sytuacja prawna 
najemcy lokalu mieszkalnego oznaczonego w decy-
zji o przydziale uzyskała specjalną nagrodę w kon-
kursie "Państwa i Prawa" na najlepsze prace dok-
torskie za rok 1975, rozprawa habilitacyjna pt. Ko-
mis w eksporcie według prawa polskiego nagrodzo-
na została nagrodą Ministra Szkolnictwa Wyższego 
i Nauki. 

Zainteresowania badawcze prof. J . Frąckowiaka 
są wielokierunkowe. Początkowo zajął się proble-

matyką prawa mieszkaniowego, następnie proble-
matyką związaną z prawem zobowiązaniowym. 
Trzeci nurt badań koncentruje się wokół problema-
tyki związanej z gospodarką nieruchomościami, w 
szczególności uprawnieniami państwowych osób pra-
wnych do nieruchomości po 1990 r., a czwarty nurt 
badań obejmuje problematykę podmiotów gospodar-
czych, w szczególności spółek. 

Dorobek naukowy Profesora obejmuje łącznie 64 
prace, w tym książki, monografie, studia, artykuły, 
glosy i inne. Prof. Frąckowiak przebywał wielokrot-
nie na stypendiach i stażach naukowych za grani-
cą, m.in. we Francji, Niemczech, Holandii i Belgii. 
Owocem współpracy z zagranicznymi ośrodkami jest 
wydana w znanym wydawnictwie Kluwer monogra-
fia w języku angielskim nt. spółek w Polsce (w ra-
mach Międzynarodowej Encyklopedii Praw). 

Prof. J . Frąckowiak był prodziekanem Wydziału 
Prawa i Administracji w latach 1987 - 1990 i pro-
rektorem w latach 1990 - 1993. Był członkiem se-
nackiej Komisji Finansowej, przewodniczącym Wy-
działowego Zespołu Wydawniczego i członkiem Ko-
legium Wydawniczego Wydawnictw UWr. Od 1991 
roku kieruje Zakładem Prawa Gospodarczego i Han-
dlowego. Od 1994 roku został powołany do Rady Le-
gislacyjnej przy Prezesie Rady Ministrów. W 1995 
roku przewodniczył sądowi polubownemu do rozpa-
trzenia precedensowej sprawy czterech gmin z woj. 
katowickiego przeciwko Skarbowi Państwa. Jes t 
członkiem Towarzystwa Legislacji. 

7 
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PRZYGOTOWANIA DO OBCHODÓW JUBILEUSZU 300-LECIA 
UNIWERSYTETU WROCŁAWSKIEGO W ROKU 2002 

Prezydent Rzeczpospolitej Polskiej, Aleksander 
Kwaśniewski, objął honorowy patronat nad obchoda-
mi 300-lecia Uniwersytetu Wrocławskiego, których 
kulminacja nastąpi w roku 2002. Jakie były począt-
ki Uniwersytetu? 

Zalążkiem naszej Uczelni było gimnazjum jezu-
ickie z wydziałem filologicznym i teologicznym. In-
tensywny rozwój szkoły jezuickiej uwieńczony zo-
stał dekretem cesarskim powołującym uniwersytet. 
Dzięki zabiegom przez dwie kadencje rektora o. Fry-
deryka Wolffa, cesarz Leopold I Habsburg 21 paź-
dziernika 1702 roku podpisał dokument fundacyj-
ny. Otwarcie uniwersytetu nastąpiło 15 listopada 
1702 roku w uroczystość św. Leopolda, patrona ce-
sarza, stąd uczelnia otrzymała nazwę Akademia 
Leopoldina. O godz. 8.00 rano dźwiękiem trąb za-
proszono na uroczystość inauguracyjną. O godz. 9.00 
udano się do kościoła p.w. Najświętszego Imienia 
Jezus, który odtąd stał się kościołem uniwersytec-
kim. Po mszy świętej sekretarz urzędu cesarskiego 
odczytał i wręczył rektorowi o. Jakubowi Mibes de-
kret fundacyjny"Bulla aurea", erygujący uniwersy-
tet. Uroczystość zakończono hymnem "Te Deum". 

Fakt zaistnienia nowej wyższej uczelni został 
przekazany do wiadomości innym uniwersytetom. 
Znaczenie wrocławskiej uczelni jezuickiej było wiel-
kie. Akademia Leopoldina konkurowała z powodze-
niem z ówczesnymi uniwersytetami Czech i Niemiec. 

Kontynuując najlepsze tradycje, Uniwersytet za-
mierza do czasu głównych uroczystości w roku 2002 
unowocześnić się, silniej związać z potrzebami mia-
sta, regionu i kraju oraz przypomnieć rolę w pol-
skiej i europejskiej kulturze. Problemy z tym zwią-
zane JM Rektor, prof.Roman Duda, przedstawił w 
wywiadzie dla "Słowa Polskiego" z 10.02.br.: 

"Pokutuje pogląd, że Uniwersytet Wrocławski 
stał się polski dopiero w 1945 roku. A przecież od 
samego początku jego rola dla kultury polskiej, zwła-
szcza Śląska i Wielkopolski, była wybitna. Znaczną 
część studentów stanowili Polacy z tych ziem, Pola-
kami byli także profesorowie. Niektórzy z nich do-
chodzili do wysokich godności, rektorskiej nie wyłą-
czając. 

Unowocześnienie struktur zarządzania i wewnę-
trznej organizacji uczelni jest konieczne. Uniwersy-
tet jest bardzo duży - ma 3,5 tysiąca pracowników i 
25 tysięcy studentów. Posiada bardzo wiele unikal-
nej aparatury, cennych zbiorów i wymaga bardziej 
profesjonalnego zarządzania. Drugą niezwykle waż-
ną sferą jest nauczanie. Musimy wprowadzić sze-
rzej studia licencjackie, które powinny stać się pod-
stawową formą kształcenia, i rozwinąć trójstopnio-
wy system: licencjat - magisterium - doktorat. Wszy-
stkie studia winny być oparte o system punktów 
kredytowych, umożliwiający zarówno szerszą indy-
widualizację studiów, jak i będący warunkiem wy-
miany międzynarodowej. Już w tej chwili dwa wy-
działy - Nauk Przyrodniczych i Filologiczny - ten 
system wdrażają. Wiąże się z tym reforma progra-
mów studiów, w których większą rolę odgrywać będą 
przedmioty spoza specyfiki danego kierunku (wzro-
śnie rola filozofii, komunikacji społecznej, technik 
multimedialnych). W przygotowaniu nauczycieli 
ważna jest dwuprzedmiotowość, oznaczająca uzyska-
nie u p r a w n i e ń do n a u c z a n i a obok głównego 
przedmiotu dodatkowego (matematyk mógłby uczyć 
także geografii) 

Uniwersytet ma ponad sto budynków, w znacz-
nej części zabytkowych, położonych w centrum mia-
sta. Chcielibyśmy je odnowić, z gmachem głównym 
na czele. Jednocześnie nie mamy lokali, brak nam 
prawdziwej biblioteki, fatalne są warunki takich 
kierunków jak geografia czy informatyka. Uniwer-
sytet mógłby znacznie lepiej pełnić swoją rolę i przyj-
mować większą liczbę studentów, gdyby te warunki 
poprawić. 

Naszą podstawową usługą na rzecz regionu jest 
kształcenie na najwyższym poziomie studentów sta-
cjonarnych, rozwijamy ponadto studia zaoczne i 
wieczorowe. Wykonujemy także liczne ekspertyzy 
(archeolodzy, geografowie, specjaliści od ochrony 
środowiska i inni), prowadzimy zlecone nam bada-
nia naukowe (geolodzy, biolodzy, historycy sztuki 
inni), rozwijamy szeroko program studiów podyplo-
mowych, uwzględniając przede wszystkim potrzeby 
regionalne (prawnicy, psycholodzy, pedagodzy i 
inni). 

Trwają prace nad powołaniem Rady Regional-
nej Uniwersytetu Wrocławskiego, złożonej z przed-
stawicieli przyległych województw. Organizujemy 
także Biuro Karier i Promocji, które ma zapewnić 
nie tylko dobry kontakt z rynkiem pracy, ale także 
pozwolić na lepsze rozeznanie potrzeb." 

Inicjatywy Uniwersytetu związane z jubileuszem 
300-lecia istnienia prezentowane będą cyklicznie. 
Jedną z pierwszych potrzeb naszej Uczelni jest bu-
dowa nowej Biblioteki Uniwersyteckiej /p.PU nr 
1(15)/. 
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O PROBLEMACH SZKOLNICTWA 
WYŻSZEGO I NAUKI 

Problemy Szkolnictwa Wyższego i Nauki podjęte 
zostały przez najważniejsze gremia, Sejm RP Radę 
Główną Szkolnictwa Wyższego, Konferencję Rekto-
rów Uczelni Autonomicznych a także Ministerstwo 
Edukacji Narodowej. Poniżej zaprezentowane zosta-
ły efekty tych prac. 

I. SZKOLNICTWO WYŻSZE I NAUKA W PRA-
CACH SEJMU RP - STAN NA DZIEŃ 15 GRU-

DNIA 1996R. 
1. Prace legislacyjne: 
• projekt ustawy o wyższych szkołach zawodowych 
po pierwszym czytaniu w Sejmie 29.08.1996 roku 
(mimo krytycznych uwag, nie postawiono wniosku 
0 jego odrzucenie): 
^ przesłany do pracy w Komisjach: Edukacji, Nauki 
1 Postępu Technicznego oraz Ustawodawczej, 
•=> 14.11.1996 r. pierwsze posiedzenie podkomisji 
(wybranej przez Komisje) z udziałem reprezentan-
tów szkół wyższych oraz ekspertów, 
^ praca podkomisji potrwa zapewne do lutego 1997 
roku; 
• projekt nowelizacji ustawy o tytule i stopniach 
naukowych w zakresie dotyczącym uprawnień CK 
O na posiedzeniu podkomisji w dniu 11 września 
br. przedstawione zostały pozytywne opinie dwu 
ekspertów powołanych przez wnioskodawców oraz 
opinie negatywne (eksperta - prof. W. Findeisena, 
Rady Głównej Szkolnictwa Wyższego, MEN, Biura 
Studiów i Eksertyz Kancelarii Sejmu i inne), a także 
przeprowadzona była dyskusja, w czasie której 
przedstawiciele Konferencji Rektorów Uczelni 
Autonomicznych, Uniwersytetów i Uczelni Technicz-
nych oraz posłowie Unii Wolności i Unii Pracy 
poddali projekt ostrej krytyce. Krytykę ponowiono 
na posiedzeniu podkomisji w dniu 6 listopada. Mimo 
to dwukrotnie stawiany wniosek o odrzucenie projek-
tu nie został przyjęty i w efekcie podkomisja ma obo-
wiązek dalszej pracy w celu przygotowania spra-
wozdania; 
• projekty poselskie nowelizacji ustaw: o szkolnic-
twie wyższym oraz o tytule i stopniach naukowych, 
zmierzające do nadania pełni praw naukowych 
docentom bez habilitacji zostały odrzucone przez 
Komisję Edukacji, Nauki i Postępu Technicznego 
oraz Ustawodawczą w dniu 7 listopada 1996 roku -
sprawozdanie Komisj i czeka na wyznaczenie 
terminu drugiego czytania w Sejmie; 
• Sejm uchwalił ustawę o obowiązkowych egzempla-
rzach bibliotecznych; nadal trwają prace podkomisji 
nad ustawą o bibliotekach; 
• Sejm uchwalił ustawę o muzeach; 
• Komisja Edukacji wniosła projekt nowelizacji usta-
wy o KBN dotyczącej zasad finansowania współpra-

cy naukowej z zagranicą; 
• rządowy projekt ustawy o PAN przeszedł pierwsze 
czytanie w Sejmie w dniu 20 listopada 1996 r. i został 
skierowany do Komisji Edukacji, Nauki i Postępu 
Technicznego, która wybrała podkomisję - prace 
merytoryczne nad projektem planowane są na około 
3 miesiące; 
• Komisja Edukacji, Nauki i Postępu Technicznego 
w dniu 26 listopada 1996 r. oceniła krytycznie 
projekt budżetu na 1997 r., podkreślając zwłaszcza, 
że przewidywane nakłady na szkolnictwo wyższe 
oraz naukę nie zapewniają należytej realizacji przez 
państwowe uczelnie wyższe zadań związanych z 
kształceniem studentów i zachowania odpowiednich 
standardów nauczania a także zapewnienia warun-
ków dla ciągłości badań naukowych o charakterze 
podstawowym. Komisja przedstawiła wnioski o 
zwiększenie budżetu szkolnictwa wyższego i nauki 
przede wszystkim w zakresie wydatków przeznaczo-
nych na wynagrodzenia pracowników nauki, pomoc 
materialną dla studentów, inwestycje budowlane, 
działalność statutową jednostek naukowych oraz 
badania własne szkół wyższych; 
• Komisja Konstytucyjna ZN przyjęła art. projektu 
Konstytucji RP dotyczący prawa do nauki: obowią-
zek nauki do 16 roku życia, bezpłatna nauka w szko-
łach publicznych z możliwością ustawowego ustano-
wienia odpłatności w szkołach wyższych, konstytu-
cjonalizacja szkolnictwa niepublicznego, autonomia 
szkół wyższych na zasadach określonych w ustawie; 
2. Sejm otrzymał rządowy dokument "Założenia 
polityki edukacyjne j pańs twa ze szczególnym 
uwzględnieniem programu rozwoju kształcenia na 
poziomie wyższym", który stanowi realizację uchwa-
ły Sejmu z dnia 13 października 1995 r. Komisja 
Edukacji przygotowuje się do przeprowadzenia 
dyskusji nad "Założeniami..." w styczniu 1997 roku., 
po której powinna nastąpić debata w Sejmie. "Zało-
żenia ... ": druk sejmowy nr 1964, z 18.10.96 r..; 
3. W dniu 21 października 1996 r. na zaproszenie 
Marszałka Józefa Zycha w Sejmie RP odbyło się 
spotkanie rektorów uczelni polskich, w którym 
udział wzięli także: Minister Edukacji, Przewodni-
czący KBN, Minister Kultury, Prezesi PAN i PAU, 
Przewodniczący Rady Głównej oraz Prezydium 
Komisji Edukacji, Nauki i Postępu Technicznego. 
Rektorzy uczelni polskich zwracali uwagę przede 
wszystkim na problemy finansowe uczelni i insty-
tucji naukowych, narastające bariery wynikające z 
niedoinwestowania bazy dydaktycznej oraz na 
szkodliwość fragmentarycznych inicjatyw legisla-
cyjnych posłów; 
4. Komisja Edukacji, Nauki i Postępu Technicznego 
przeprowadziła w dniu 5 listopada 1996 r. dyskusję 
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0 sytuacji niepaństwowych szkół wyższych. 
Źródło: Biuletyn Informacyjny Programu Reformy 
Szkolnictwa Wyższego i Badań Naukowych Insty-
t u t u Spraw Publicznych, październik , l istopad, 
grudzień 1996 r. 

II. Z PRAC RADY GŁÓWNEJ SZKOLNICTWA 
WYŻSZEGO 

Notatki P r z e w o d n i c z ą c e g o 
Rady Głównej Szko ln ic twa Wyższego nr 1 

Wychodząc z założenia, że właściwe jest utrzyma-
nie dobrych tradycji pragnę kontynuować przedsta-
wianie działalności Rady Główej Szkolnictwa Wyż-
szego w formie Notatek Przewodniczącego, tak jak 
robili to Profesorowie Andrzej Białas i Jerzy Osio-
wski, przewodniczący Rady w IV i V kadencji . 
Pierwsze posiedzenie Rady Głównej VI kadencji 
odbyło się 5 grudnia 1996 r. Dokonano na nim 
wyboru przewodniczącego, wiceprzewodniczącego i 
członków prezydium oraz przewodniczących komisji 
1 sekcji Rady. Tydzień później, 12 grudnia ub.r., 
miałem okazję jako zaproszony gość, wziąć udział w 
spotkaniu rektorów uczelni nadzorowanych przez 
M i n i s t e r s t w o E d u k a c j i z w ł a d z a m i r e s o r t u . 
Omawiano na tym spotkaniu dokument MENZafo-
żenia długofalowej polityki edukacyjnej państwa ze 
szczególnym uwzględnieniem rozwoju kształcenia na 
poziomie wyższym i projekt budżetu na rok 1997, a 
także dokument Rady Głównej Niektóre problemy 
szkolnictwa wyższego wymagające rozwiązań na 
drodze nowelizacji uregulowań prawnych. 
Dokument Rady spotkał się z wyraźną aprobatą 
rektorów. Zaproponowano utworzenie zespołu, który 
miałby przygotować niezbędne zmiany legislacyjne 
i p o w i e r z e n i e k i e r o w n i c t w a P ro f . J e r z e m u 
Osiowskiemu. Inicjatywa ta została uznana przez 
Prezydium Rady Głównej za nader t rafną, co na jego 
3 posiedzeniu w bieżącej kadencji w dniu 15 stycznia 
1997 r. zostało wyrażone w formalnym stanowisku 
s twierdzającym, iż zespół t ak i powinien zostać 
powołany przez MEN; przygotowania do realizacji 
tego zamierzenia są obecnie bardzo zaawansowane. 

Na tym samym posiedzeniu omówiono także, 
oprócz wielu spraw "rutynowych" (przygotowując 
materiały do dyskusji na posiedzeniu plenarnym 
Rady), współpracę z konferencjami rektorów uczelni 
polskich, wyrażając przekonanie o wielkiej wadze 
tej współpracy (co znalazło swój wyraz w formalnie 
przyjętym stanowisku prezydium). Wcześniej, na 
drugim posiedzeniu prezydium VI kadencji, w dniu 
19 grudnia ub.r., dokonano przeglądu spraw bieżą-
cych, które zostały przejęte z poprzedniej kadencji 
oraz uzgodniono r amowy podział obowiązków 
członków prezydium. W dniu 15 stycznia br. odbyłem 
rozmowę z Przewodniczącym KBN, Prof. Aleksan-
drem Łuczakiem, na temat współpracy Komitetu z 
Radą Główną, a następnie wziąłem udział, na zapro-

szenie J M Rektora UW, prof. Włodzimierza Siwiń-
skiego, w posiedzeniu Senatu Uniwersytetu War-
szawskiego, na którym między innymi dyskutowano 
nad wspomnianymi wyżej d o k u m e n t a m i MEN 
(,Założenia długofalowej polityki...) i Rady Głównej 
(Niektóre problemy szkolnictwa wyższego...). Z sa-
tysfakcją stwierdzam bardzo daleko idącą zbieżność 
poglądów członków Senatu UW i Rady Głównej na 
podstawowe problemy ujęte w tych dokumentach i 
aprobatę dla stanowiska Rady. Dyskutowano także 
sprawę konstytucyjnych uregulowań dotyczących 
b e z p ł a t n o ś c i s t u d i ó w wyższych , w z g l ę d n i e 
dopuszczalności w p r o w a d z a n i a odpła tności za 
s tud ia . S tanowisko S e n a t u UW w te j sp rawie 
okazało się komplementarne w stosunku do stano-
wiska Rady Głównej z dnia następnego i wyraziło 
ten sam pogląd na podstawowe założenia, z których 
należy wyjść przy konstruowaniu zapisu w kon-
stytucji. 

Drugie posiedzenie plenarne Rady, a pierwsze w 
pełni robocze w tej kadencji, odbyło się 16 stycznia 
br. Przyjęto stanowisko w sprawie odpłatności za 
s t u d i a . R a d a s tw ie rdz i ł a , że t r o s k a o ogólną 
dostępność edukacji, w tym edukacji na poziomie 
wyższym, jest obowiązkiem państwa i powinna być 
zasadą konstytucyjną. Z tego wynika w szczególno-
ści obowiązek stosownego do potrzeb dotowania 
państwowych szkół wyższych oraz zapewnienia 
w a r u n k ó w e k o n o m i c z n y c h i f o r m a l n y c h , 
zapewniających możliwość zbudowania właściwego 
systemu kredytowo-stypendialnego. Nie powinno to 
jednak oznaczać wykluczenia w przyszłości wyboru 
takich, spośród możliwych dróg reform systemu 
edukacji, które dopuszczają wprowadzenie pewnych 
form odpłatności (lub częściowej odpłatności) za 
studia. Nie należy zatem umieszczać w konstytucji 
zapisu o bezpłatnej edukacji na poziomie wyższym, 
gdyż to właśn ie uniemożl iwi swobodę wyboru 
sposobu reform. Dodać należy, że obowiązująca 
obecnie formalnie zasada bezpłatności studiów jest 
w praktyce omijana, a wobec niedoinwestowania 
szkół wyższych, studia w Polsce nie są teraz ogólnie 
dostępne. Chciałbym powtórzyć, że Rada Główna nie 
wypowiedziała się co do tego, czy należy w tej chwili 
wprowadzić odpłatność, czy też nie, a jeśli wprowa-
dzić, to od kiedy i w jakiej formie. Rada stwierdziła 
jedynie, że zapis konstytucyjny nie może ograniczać 
możliwości wyboru oraz, że konstytucyjnym obo-
wiązkiem państwa jest zapewnienie ogólnej dostę-
pności studiów. 

Rada zajmowała się sprawami bieżącymi, z 
których - jak zwykle - najbardziej czasochłonne, jako 
wymagające często dłuższych dyskusji, były opinie 
o wnioskach dotyczących niepaństwowych szkół 
wyższych. Rada zaopiniowała pozytywnie jeden, a 
negatywnie dwa z wniosków o powołanie nowych 
niepaństwowych szkół wyższych, pozytywnie wnio-
ski o uruchomienie nowych kierunków w Wyższej 
Szkole Humanistyczno-Przyrodniczej w Sandomie 
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rzu. Propozycja pozytywnego zaopiniowania wnio-
sku jednej z is tniejących szkół o zgodę n a prowa-
dzenie s tudiów magis te r sk ich nie uzyska ła wyma-
gane j większości głosów i t ym s a m y m nie została 
przyjęta. Rada przyjęła regulamin, który będzie obo-
w i ą z y w a ł w b ieżące j k a d e n c j i . Różni s ię on od 
regulaminów obowiązujących w poprzednich kaden-
cjach w zupełnie nie is to tnych szczegółach (niektóre 
ze zmian były bana ln i e oczywiste i wynikały z tego, 
w j a k i m okresie r egu lamin m a obowiązywać). 
J M Rektor AGH, Prof. Mirosław H a n d k e , zaprosił 
m n i e n a d w u d n i o w e p o s i e d z e n i e K o n f e r e n c j i 
Rek to rów Polsk ich Uczeln i Technicznych , k t ó r e 
odbyło się w Krakowie w dniach 17 i 18 stycznia br. 
Przyję te przez tę Konferencję s tanowisko w sprawie 
o d p ł a t n o ś c i z a s t u d i a j e s t w s p ó ł b r z m i ą c e ze 
s t anowiskami Rady Głównej i S e n a t u UW. Pods ta-
wą do dyskus j i n a t e m a t sposobu e w e n t u a l n e g o 
wprowadzenia odpłatności , czy raczej współodpłat-
ności za s tudia , był r e fe ra t J M Rektora Poli techniki 
Warszawskie j Prof. Jerzego Woźnickiego Systemowe 
dylematy finansowania szkolnictwa wyższego. 
Rektor Mirosław H a n d k e przedstawił politykę władz 
i gospodarkę finansową AGH w referacie Finanse i 
budżet uczelni - narzędzia polityki władz akademic-
kich. 

prof .Andrzej Pelczar 

Stanowisko Prezydium Rady Głównej 
Szkolnictwa Wyższego 

z 15 stycznia 1997 r w sprawie znaczenia 
współpracy z konferencjami rektorów uczelni 

polskich, w szczególności Konferencją Rektorów 
Akademickich Szkół Polskich 

Konferencje rektorów polskich szkół wyższych, 
ukons ty tuowane według różnych zasad (np. j ako 
konferencje środowiskowe lub utworzone zgodnie z 
profilami dydaktycznymi i naukowymi uczelni) zdobyły 
sobie wysoki autorytet i odgrywają bardzo ważną rolę w 
kształtowaniu opinii o sprawach edukacji, nauki, kultury 
i sztuki, postępu technicznego i rozwoju cywilizacyjnego 
oraz o zagrożeniach dotyczących tych dziedzin. 

Szczególnie wysoki autorytet uzyskała i szczególnie 
ważną rolę pełni Konferencja Rektorów Akademickich 
Szkół Polskich (KRASP), grupująca rektorów państwo-
wych szkół wyższych spełniających wymogi wymienione 
w art. 12 ustawy o szkolnictwie wyższym z dnia 12 
września 1990 r. 

Konferencja ta ma również do odegrania ważną rolę 
w kontaktach polskich uczelni akademickich z takimi 
p a r t n e r a m i zagranicznymi, j ak imi są organizacje 
zrzeszające uczelnie europejskie, w szczególności CRE. 
Potrzeba reprezentowania środowiska szkół akademickich 
uwidaczn ia sie t akże przy negocjowaniu umów 
międzynarodowych dotyczących nauki i szkolnictwa 
wyższego na szczeblach rządowych; np. w rokowaniach 
na temat równoważności stopni i tytułów naukowych z 
partnerami zagranicznymi nierzadko oprócz czynników 
rządowych wys tępują w roli współpar tnerów (lub 
przynajmniej w roli opiniodawców), konferencje rektorów 
uczelni uniwersyteckich. 

Wraz z szybkim wzrostem liczby wyższych szkół 

niepaństwowych oraz przewidywanym niebawem tworze-
niem - w oparciu o przygotowaną teraz ustawę - nowych 
państwowych wyższych szkół zawodowych, co coraz moc-
niej podkreśla podział zadań w kształceniu na poziomie 
wyższym, rola KRASP i rola innych konferencji rektorów, 
ukonstytuowanych zgodnie z profilami i zadaniami, lub 
też według kryteriów geograficznych, będzie rosła. 
Biorąc powyższe pod uwagę, Prezydium Rady Głównej 
wita z aprobatą zamiar nadania bardziej niż do tej pory 
sformalizowanych r am działalności KRASP, przez 
przyjęc ie r e g u l a m i n u Konferenc j i . Na spec ja lne 
podkreślenie zasługuje to, iż projekt tego regulaminu nie 
tylko ustala jasno określenie kryteria przynależności do 
grona członków rzeczywistych KRASP, ale t akże 
przewiduje kategorię członków stowarzyszonych. 

Prezydium Rady Głównej uważa, że współpraca 
wszystkich gremiów grupujących r ep rezen tan tów 
środowisk polskich uczelni, jest niesłychanie ważna. Za 
szczególnie ważną uznać należy współpracę Rady Głównej 
z konferencjami rektorów polskich uczelni. 

W swej działalności opiniodawczej i opiniotwórczej 
Rada Główna wielokrotnie odwoływała się do opinii 
rektorów. Prezydium Rady Głównej pragnie zintensyfi-
kować wszelkie formy współpracy z rektorami, m.in. bę-
dzie zapraszać jako gości, na posiedzenia plenarne Rady 
przedstawicieli konferencji rektorów i wyraża nadzieję 
na to, iż przedstawiciele Rady będą zapraszani na takie 
posiedzenia tych konferencji, które będą obradowały nad 
ogólnymi problemami dotyczącymi całego szkolnictwa 
wyższego. 

Przewodniczący Rady Głównej 
prof. Andrzej Pelczar 

Stanowisko Rady Głównej Szkolnictwa Wyższego 
z 28 l istopada 1996r. w sprawie dokumentu 

przedstawionego przez Ministerstwo Edukacji 
Narodowej, pt. Założenia długofalowej polityki 

edukacyjnej państwa ze szczególnym 
uwzględnieniem kształcenia na poziomie 

wyższym" (fragmenty dotyczące szkolnictwa 
wyższego) 

Opracowany przez Ministerstwo Edukacji Narodowej 
dokument pt. "Założenia długofalowej polityki edukacyj-
nej państwa ze szczególnym uwzględnieniem kształcenia 
na poziomie wyższym" (wrzesień 1996) Rada Główna 
Szkolnictwa Wyższego uznaje za ważny element w przygo-
towaniu wizji polityki edukacyjnej. Dokument o takim 
samym tytule był już poprzednio przygotowany przez 
Ministerstwo Edukacji Narodowej w maju 1996 r.; został 
on jedak zaopiniowany negatywnie przez Radę Główną 
w jej stanowisku Nr 41 z dnia 20 czerwca 1996 r. i został 
przez MEN wycofany. Obecnie przedstawiony dokument 
może i powinien być podstawą do dyskusji mimo, iż nie 
jest wolny od wielu mankamentów. Najważnejszym 
m a n k a m e n t e m d o k u m e n t u j e s t b r a k odnies ień 
finansowych i ustosunkowania się do rezolucji Sejmu RP 
z 13.10.1995 r. w sprawie f i nansowan ia nauk i i 
szkolnictwa wyższego (w wysokości 1% i - odpowiednio -
2% PKB). 

I. 
Wśród zasługujących na uwagę i uznanie, ważnych 

sformułowań i stwierdzeń przedstawionych w "Założe-
niach", należy w szczególności wymienić: 
a) stwierdzenie uznające szkolnictwo wyższe za: 
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"... jeden z najbardziej efektywnie rozwijających się 
sektorów w skali kraju, a wzrost łącznego obciążenia 
nauczycieli akademickich jako jeden z najwyższych, jeżeli 
nie najwyższy". 
b) jasne przedstawienie takich celów polityki edukacyjnej 
jakimi są: 
- osiągnięcie około roku 2005 współczynnika skolaryzacji 
w grupie 19-latków na poziomie 30%, co umożliwiłoby w 
r. 2010 osiągnięcie kształcenia na poziomie wyższym około 
39% 19-latków; 
- doprowadzenie do tego, by 18-21% młodzieży podejmowa-
ło studia prowadzące do magisterium (inni podejmujący 
studia znaleźć powinni miejsca na studiach licencjackich, 
uniwersyteckich i zawodowych) oraz zwrócenie uwagi na 
to, że warunkiem osiągnięcia tych celów jest bezzwłoczne 
przystąpienie do realizacji reform w zakresie edukacji. 
c) podkreślenie wagi kształcenia na poziomie średnim, 
dającego właściwe przygotowanie do studiów wyższych: 
"... rozwiązanie głównego problemu nie zamyka się tylko 
w obszarze szkolnictwa wyższego, ale sięga głębiej - do 
struktury, kadry i stanu materialnego części oświatowej 
systemu oraz problematyki społecznej". 
d) stwierdzenie mówiące o konieczności uwzględniania 
osiągnięć dydaktycznych przy awansach nauczycieli 
a k a d e m i c k i c h oraz o koniecznośc i oceny j akośc i 
kształcenia. 
e) postulat objęcia jedną us tawą całego szkolnictwa 
wyższego. 
f) zamiary dotyczące dużych i mocnych ośrodków akade-
mickich, oraz sformułowanie warunków jakie muszą speł-
niać ośrodki regionalne, jeżeli będą ubiegały się o 
tworzenie uniwersytetów. 
g) uwagi o "wieloetatowości". 

II. 
Podstawowym mankamentem "Założeń" jest, jak już 

wspomniano, brak jakichkolwiek oszacowań finansowych. 
Brak ten nie pozwala na uznanie "Założeń" za wywiąza-
nie się MEN z zobowiązań wynikających z rezolucji Sejmu 
RP z dnia 13.10. 1995 r. w sprawie założeń polityki 
edukacyjnej państwa oraz f inansowania szkolnictwa 
wyższego i nauki. W szczególności: 
a) nie ustosunkowano się do postulatu zawartego we 
wspomnianej rezolucji Sejmu RP w sprawie "... sukcesyw-
nego zwiększania w budżecie państwa wydatków na 
szkolnictwo wyższe i naukę, tak aby ich poziom - w roku 
1997 - mierzony wskaźnikiem PKB wyniósł 2% dla 
szkolnictwa wyższego i 1% dla nauki". 
b) nie oszacowano potrzeb f inansowych w zakresie 
inwestycj i , przy czym nie uwzględniono - p rzede 
wszystkim - tego, iż nakłady na inwestycje w szkolnictwie 
wyższym muszą być w najbliższych latach zwiększone 
skokowo, tak by zatrzymać dekapitalizację budynków 
(zarówno dydaktycznych jak i mieszczących placówki 
badawcze), aparatury i sprzętu. Nakłady na inwestycje 
budowlane są najbardziej opłacalne z wszystkich możli-
wych, przeznaczonych na zwiększenie stopnia skolary-
zacji. Możliwości przyjmowania większej liczby studentów, 
a więc efektywniejszego wykorzystania wysokokwa-
lifikowanej kadry nauczycieli akademickich, są ograni-
czone przede wszystkim fatalnymi warunkami lokalowy-
mi. Argumentacja tego typu powinna się koniecznie 
znaleźć w dokumencie p rzedk ładanym czynnikom 
decydującym o całości budżetu państwa, 
c) brak analizy kosztów związanych z ewentulnym powsta-
waniem nowych uczelni i podziału środków pomiędzy 
uczelnie istniejące i nowopowstające. 

III. 
Poważne zas t rzeżen ia budzą wnioski z anal izy 

ka tas t ro fa lne j sytuacji lokalowej wyższych uczelni. 
Stwierdza się słusznie, że "uśredniona powierzchnia 
użytkowa p rzypada j ąca na s t u d e n t a w roku 1995 
osiągnęła wartość zbliżoną do 1/2 racjonalnych norm ..." 
dodając jednak, iż są jeszcze rezerwy związane z lepszym 
wykorzystaniem istniejącej bazy lokalowej, z czego 
wysuwa się wniosek, że "... upowszechnienie idei 
wprowadzenia w naszych uczelniach "semestru letniego" 
oraz intensywnego, międzywydziałowego wykorzystania 
laboratoriów studenckich, stwarza dodatkowe możliwości 
edukacyjne do czasu pojawienia się efektów wzmożonych 
inwestycji". W związku z tym należy stwierdzić, że: 
a) wobec stałego braku funduszy na inwestycje w szkol-
nictwie wyższym i związanej z tym katastrofalnej sytuacji 
lokalowej, żadne rozwiązania organizacyjne ( typu 
wprowadzenia "semestru letniego") nie pozwolą na istotną 
poprawę tej sytuacji. 
b) nie można w dokumencie o znaczeniu strategicznym 
proponować rozwiązań prowizorycznych ("do czasu 
pojawienia się efektów wzmożonych inwestycji") zamiast 
rozwiązań długofalowych, opartych na racjonalnych 
oszacowaniach niezbędnych wydatków na inwestycje w 
szkołach wyższych i stwierdzenia absolutnej konieczności 
zagwaran towan ia w kolejnych budżetach rocznych 
środków wynikających z tych oszacowań. Położenie 
nacisku na takie prowizoryczne rozwiązania (których 
efekty nie mogą być znaczne), może stworzyć wrażenie, 
ze można w ten sposób poprawić sytuację w szkolnictwie 
wyższym, bez zwiększenia (i to skokowego) nakładów na 
inwestycje. Stworzenie takiego wrażenia uważamy za 
błąd. 

IV. 
Wątpliwości i kontrowersje budzą propozycje dotyczące 

związków dotacji z liczbami studentów. I tak: 
- uzależnianie dotacji od liczby studentów studiujących 
zgodnie z rygorami terminowymi (ustalonymi w dużym 
zakresie przez uczelnie) może doprowadzić do łagodzenia 
tych rygorów i obniżenia wymagań, co - oczywiście - prowa-
dzić będzie do obniżenia poziomu ksztełcenia. 
- wyjaśnienia wymaga sformułowanie mówiące o dotowa-
niu w zależności od relacji "... między składem kadry 
związanej z danym kierunkiem w określonej uczelni a 
liczbą kształconych". Jeżeli dotacje mogłyby być wstrzy-
mane w wypadku "zbyt małej" iczby studentów w stosun-
ku do liczby nauczycieli akademickich, to powstanie 
niebezpieczeństwo likwidacji pewnych kierunków (np. 
astronomii). Należy raczej rozważyć ograniczenie dotacji 
wtedy, gdy jest zbyt dużo studentów w stosunku do kadry 
nauczającej, gdyż obniża to poziom kształcenia. 
- wy jaśn ien ia wymaga ją s fo rmułowania dotyczące 
"zamówień edukacyjnych", tym bardziej, że postuluje się 
ich wprowadzenie jako zasady. Powstaje obawa, że upo-
wszechnienie tej formy może się przerodzić de facto w 
stosowanie poprzednich "limitów rekrutacyjnych". 
- niejasne jest sformułowanie: "Celem zmiany sposobów 
dotowania jest wywołanie działań proefektywnościowych 
wewnątrz uczelni, w miejsce gwarancji finansowych bez-
pośrednio uzależnionych od poziomu zatrudnienia nauczy-
cieli, posiadających stopnie i tytuł naukowy". Jeśli ma 
ono znaczyć, że na wysokość dotacji nie będzie miał 
wpływu skład (jakość) kadry, to nie można tego aprobo-
wać. 

V. 
Poważne wątpliwości interpretacyjne powstają przy 
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analizie tabeli, obrazującej planowany wzrost liczby 
studentów przyjmowanych na studia i współczynnika 
skolaryzacji w latach 1997 - 2010, wobec niejasności opisu 
r o z w a ż a n e j k a t e g o r i i s t u d e n t ó w . N i e z b ę d n e j e s t 
precyzyjne określenie tego, o jakich studentów chodzi oraz 
jaką liczbę należy przyjąć jako wyjściową dla roku 1996. 

V L 
Znamienne jest dokonanie przez Radę Ministrów 

zmian tekstu, mówiącego o intencjach rządu w sprawach 
płacowych. W wersji "Założeń" z września br. było stwier-
dzenie, że: "... rząd zamierza doprowadzić w ciągu trzech 
lat do spełnienia postulatów płacowych określonych przez 
Radę Główną Szkolnictwa Wyższego ...", w wersji zaś z 
października 1996 r. jest mowa o tym, że: "...rząd dążyć 
będzie do utrzymania korzystnej tendencji wzrostu płac 
nauczycieli akademickich ...". Oznacza to zastąpienie 
zamiaru konkretnych posunięć postulowanych przez Radę 
Główną przez nic nie mówiące ogólnikowe sformułowanie. 
Zmiany tej nie można aprobować. 

V I I . 
Wątpliwości budzi opinia o naj lepszym rzekomo 

przygotowaniu do zawodu nauczycielskiego przez kolegia 
nauczycielskie i "nie odpowiadającym potrzebom" przygo-
towaniu do tego zawodu przez szkoły wyższe. Opinia ta 
jest może związana z przekonaniem, że "dobrze przygoto-
wany" do zawodu nauczycielskiego jest ten, kto ma przede 
wszystkim dużą wiedzę praktyczną, dotyczącą nie tylko 
metodyki szczegółowej, ale i "techniki nauczania", przy 
dopuszczeniu słabszego nawet przygotowania merytory-
cznego. Jest to opinia błędna. Słabością wielu nauczycieli 
jest to, że nie są przygotowani do zmian programowych i 
strukturalnych. Uważamy, że do takich zmian przygoto-
wują studia na uczelniach wyższych bez porównania 
lepiej, niż kolegia. Problem kształcenia nauczycieli 
powinien być znacznie szerzej i głębiej przygotowany w 
dokumencie o charakterze strategicznym. Bez właściwego 
przygotowania nauczycieli nie można wprowadzać reform 
w oświacie. "Założenia" mówią na t en t e m a t dość 
ogólnikowo. W szczególności , "Za łożenia" nie 
us tosunkowały się do wypowiadanego wielokrotnie 
p o s t u l a t u w p r o w a d z e n i a pańs twowego e g z a m i n u 
nauczycielskiego. Rada Główna Szkolnictwa Wyższego 
uważa, że dokument pt. "Założenia długofalowej polityki 
edukacyjnej państwa ze szczególnym uwzględnieniem 
k s z t a ł c e n i a na poziomie wyższym" powin ien być 
uzupełniony o niezbędne dane i plany finansowe, a także 
o wyjaśnienia przedstawionych wątpliwości, co pozwoli 
dopiero na ocenę możliwości rea l izac j i "Założeń". 
Dokument ten w tak uzupełnionej wersji powinien stać 
się pods tawą opracowania konkre tnego p r o g r a m u 
realizacji polityki edukacyjnej państwa. 

Przewodniczący Rady Głównej 
prof. Jerzy Osiowski 

III. INFORMACJA Z POSIEDZENIA 
KONFERENCJI REKTORÓW UCZELNI 

AUTONOMICZNYCH W UNIWERSYTECIE 
WARSZAWSKIM W DNIU 31 STYCZNIA 1997r. 

1. Po zatwierdzeniu porządku obrad przez zebra-
nych, Rektor Uniwersytetu Jagiellońskiego, prof. 
Aleksander Koj, przedstawił projekt powołania 
szerszej reprezentacji środowisk akademickich w 
postaci Konferencji Rektorów Akademickich Szkół 
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Polskich (KRASP) oraz zaproponował, by przed-
miotem dyskusji były dwa warianty regulaminu 
KRASP: I - projekt struktury dwustopniowej, II -
projekt federacji. Dyskusja wykazała jednomyślność 
członków Konferencji odnośnie potrzeby utworzenia 
KRASP. Jednocześnie, w związku z rozbieżnością 
stanowisk w sprawie optymalnej struktury organi-
zacyjnej KRASP - część rektorów opowiedziała się 
za projektem struktury dwustopniowej, część za pro-
jektem federacyjnym - postanowiono powołać ko-
misję d/s opracowania r egu laminu KRASP w 
składzie: 
- Prof. dr hab. Aleksander Koj - Rektor Uniwersyte-
tu Jagiellońskiego - Koordynator Konferencji Rek-
torów Uczelni Autonomicznych, 
- Prof.dr hab. Mirosław Handke - Rektor Akademii 
Górniczo-Hutniczej - Przewodniczący Konferencji 
Rektorów Uczelni Technicznych, 
- Prof.dr hab. Janina Jóźwiak - Rektor Szkoły Głów-
nej Handlowej, 
- Prof.dr hab. Kazimierz Kosiniak-Kamysz - Rektor 
Akademii Rolniczej, Kraków, 
- Prof.dr hab. Zdzisław Kleinrok - Rektor Akademii 
Medycznej, Lublin. 
Podstawą prac komisji będą dwa warianty regula-
minu KRASP, przygotowane przez prof. Aleksan-
dra Koja. 
2. Rektor Uniwersytetu Jagiellońskiego poinformo-
wał o pracach nad zmianami w ustawie o szkolnic-
twie wyższym, prowadzonych przez zespół prof. 
Osiowskiego. Przekazał prośbę o kierowanie do 
zespołu inicjatyw w tej ważnej dla środowiska akade-
mickiego sprawie. 
3. Konferencja przyjęła uchwałę w sprawie projektu 
zapisu konstytucyjnego dotyczącego bezpłatności 
studiów. W uchwale wskazano, że: (a) konstytucyj-
nym obowiązkiem państwa jest zapewnienie ogólnej 
dostępności studiów oraz stworzenie równości szans 
edukacyjnych dla młodzieży, (b) proponowany zapis 
konstytucyjny o bezpłatnej nauce we wszystkich 
szkołach publicznych jest nieprecyzyjny, (c) zapis 
ten należy pominąć i pozostawić regulacji ustawowej 
opracowanie optymalnych dróg dla powszechnej 
dos tępnośc i do s tud iów wyższych w Polsce. 
Konferencja udzieliła pełnomocnictw rektorom: prof. 
Włodzimierzowi Siwińskiemu i prof. Mirosławowi 
Handke do upowszechnienia t reści powyższej 
uchwały i odbycia spotkania z przedstawicielami 
Komisji Konstytucyjnej Zgromadzenia Narodowego, 
celem zapoznania ich z merytorycznymi argumanta-
mi, leżącymi u podstaw uchwały. 
4. Konferencja sformułowała stanowisko w sprawie 
zwiększenia dotacji budżetowej na inwestycje w 
szkołach wyższych. W szczególności Konferencja 
wskazała na fakt dekapitalizacji majątku trwałego 
większości uczelni państwowych, niskie wynagro-
dzenia nauczycieli akademickich oraz złe warunki 
lokalowe i przestarzałą infrastrukturę techniczną. 
Zebrani rektorzy zwrócili się z apelem do Rządu i 
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P a r l a m e n t u o wyda tne zwiększenie nak ładów inwe-
stycyjnych n a szkoły w budżecie p a ń s t w a n a na j -
bliższe la ta . 
5. Zebrani rektorzy jednogłośnie przyjęli uchwałę w 
s p r a w i e j u b i l e u s z u o d n o w i e n i a U n i w e r s y t e t u 
Jagiel lońskiego. Wskazano , że jubi leusz powinien 
być świę tem n a u k i polskiej i całego szkolnic twa 
wyższego, a t akże popar to s t a r a n i a U J o rozbudowę 
te j na j s t a r s ze j polskiej uczelni. 
6. Po zakończeniu posiedzenia Konferencj i odbyło 
się spotkanie z dz iennikarzami , w t rakcie którego 
prof. Aleksander Koj, prof. Włodzimierz Siwiński i 
prof. Mirosław H a n d k e przedstawil i wyniki obrad, 
ze szczegó lnym p o d k r e ś l e n i e m p o t r z e b y z m i a n 
zap isu kons ty tucy jnego dotyczącego bezpła tności 
studiów. 

Dr hab . Zbigniew Hockuba 
Sekre ta rz Konferencj i Rektorów Uniwersy te tów 

Polskich 

Stanowisko Konferencji Rektorów Uczelni 
Autonomicznych w sprawie projektu zapisu 
konstytucyjnego dotyczącego bezpłatności 

studiów. 

Zebrani rektorzy są zdania, iż konstytucyjnym obowią-
zkiem państwa jest zapewnienie ogólnej dostępności 
studiów oraz stworzenie równości szans edukacyjnych dla 
młodzieży. Można to osiągnąć poprzez odpowiedni system 
stypendialny i podatkowy oraz stosowne do potrzeb i 
wyników dotowanie uczelni państwowych. Obecny model 
f inansowania edukacj i nie pozwala uczelniom na 
stworzenie właściwych warunków kształcenia dla coraz 
liczniejszej rzeszy studentów. 

Proponowany zapis konstytucyjny o bezpłatnej nauce 
we wszystkich szkołach publicznych oraz częściowej 
odpłatności za świadczenia publicznych szkół wyższych 
jest nieprecyzyjny, zdejmuje z władz państwowych 
odpowiedzialność za poszukiwanie nowych rozwiązań 
systemowych i stwarza niebezpieczeństwo utrwalenia 
istniejącej obecnie sytuacji. Naszym zdaniem należy ten 
zapis pominąć i pozostawić regulacji ustawowej opracowa-
nie optymalnych dróg dla powszechnej dostępności do 
studiów wyższych w Polsce. 

Warszawa, 30 stycznia 1997r. 
w imieniu 

Konferencji Rektorów Uczelni Autonomicznych 
Prof.dr Aleksander Koj 

Rektor Uniwersytetu Jagiellońskiego 

Stanowisko Konferencji Rektorów Uczelni 
Autonomicznych w sprawie zwiększenia dotacji 

budżetowych na inwestycje w szkołach wyższych. 

Utrzymujące się od lat niezwykle niskie nakłady 
budżetowe na szkolnictwo wyższe przy jednoczesnym 
znacznym wzroście liczby studentów doprowadziły do 
odpływu części kadry, obniżeniu poziomu nauczania oraz 
postępującej dekapitalizacji majątku trwałego większości 
państwowych uczelni. Ubiegłoroczna podwyżka płac nau-
czycieli akademickich, jakkolwiek niewystarczająca w 
stosunku do potrzeb, została przyjęta jako pierwszy krok 
w kierunku realizacji uchwały Sejmu RP w sprawie 
przeznaczenia 2% p roduk tu krajowego b ru t to na 
szkolnictwo wyższe. Niestety budżet na rok 1997 wska-
zuje, iż te działania Rządu nie są kontynuowane. Oprócz 
płac drugą zasadniczą barierą funkcjonowania i rozwoju 
uczelni są warunki lokalowe i przestarzała infrastruktura 
techniczna. Wiele pomieszczeń dydaktycznych nie spełnia 
odpowiednich wymogów, a z konieczności są one 
użytkowane przez 7 dni w tygodniu. Dalszy wzrost licz-
by kształconych na odpowiednim poziomie studentów wy-
maga inwestycji kubaturowych, przede wszystkim w po-
staci budynków naukowo-dydaktycznych, a także domów 
studenckich. Zwracamy się z apelem do Rządu i Parlamen-
tu o wydatne zwiększenie w budżecie na najbliższe lata 
nakładów inwestycyjnych na szkoły wyższe. 

Warszawa, 30 stycznia 1997r. 
Prof.dr Aleksander Koj 

Rektor Uniwersytetu Jagiellońskiego 

Stanowisko Konferencji Rektorów Uczelni 
Autonomicznych w sprawie jubileuszu 

odnowienia Uniwersytetu Jagiellońskiego. 

Za trzy lata przypada jubileusz 600-lecia odnowienia 
Akademii Krakowskiej, która dała początek polskim 
szkołom wyższym. Zgodnie z tradycją planowane obchody 
obejmą rozmaite uroczystości, konferencje naukowe, 
publikacje i imprezy kulturalne. Jubileusz powinien stać 
się świętem dla polskiej nauki i szkolnictwa wyższego, 
okazją dla przypomnienia społeczeństwu i Rządowi RP o 
zasługach i potrzebach środowiska akademickiego w 
całym kraju. Konferencja Rektorów Uczelni Autonomicz-
nych wyraża gotowość uczestnictwa innych polskich szkół 
wyższych w obchodach jubileuszowych Uniwersytetu 
Jagiel lońskiego oraz popiera s t a r an ia władz UJ o 
rozbudowę najstarszej polskiej uczelni. 

Warszawa, 30 stycznia 1997r. 
Prof.dr Aleksander Koj 

Rektor Uniwersytetu Jagiellońskiego 

PROGRAMY UNII EUROPEJSKIEJ 
SOCRATES / ERASMUS 

Program Europejskiej Współpracy Szkół 
Wyższych Krajów Członkowskich Unii 

Europejskiej .EFTA i Krajów Europy Środkowej 
i Wschodniej 

Do tej pory edukację wspierały programy pomocowe, 
jak np.TEMPUS, teraz zaproponowano polskim uczelniom 
udział, na zasadach partnerskich, w programie przezna-

czonym dla państw członkowskich Unii Europejskiej. Dla-
tego w 1997 roku Polska powinna wyasygnować na ten 
program 1,4 min zł. W ramach programu ERASMUS 
współpracują uczelnie wyższe i do Komisji Europejskiej 
napłynęły już wnioski z 1700 uczelni. 
ERASMUS - program współpracy szkół wyższych z kra-
jów członkowskich Unii Europejskiej i krajów EFTA był 
realizowany od 1987 roku, w 1995 r. został włączony do 
Programu SOCRATES i kontynuuje swoje zadania wpro-
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wadzając nowe działania. 
SOCRATES jest to nowy program edukacyjny Unii Eu-
ropejskiej, który ma na celu doskonalenie jakości kształ-
cenia dzieci, młodzieży i dorosłych i wspieranie partner-
stwa w zakresie wymiany doświadczeń i rowoju współ-
pracy międzynarodowej w krajach Unii Europejskiej, 
EFTA oraz w krajach Europy Środkowej i Wschodniej. 

Program SOCRATES obejmuje 8 podprogramów: 
1) ERASMUS (szkolnictwo wyższe) 
2) COMENIUS (szkolnictwo podstawowe i średnie) 
3) LINGUA (nauczanie języków obcych) 
4) ODL (kształcenie otwarte i na odległość) 
5) ADULT EDUCATION (edukacja dorosłych) 
6) EURYDICE (sieć informacyjna o systemach edukacyj-
nych) 
7) ARION (wizyty studyjne osób kierujących edukacją) 
8) NARIC (sieć ekwiwalencji - uznawalność wykształ-
cenia). 

Program ERASMUS wspiera współpracę uczelni 
wyższych z krajów członkowskich Unii Europejskiej, 
EFTA i krajów stowarzyszonych poprzez wyjazdy pracow-
ników i studentów, wspólne opracowywanie programów 
nauczania o charakterze europejskim oraz uznawanie 
studentom okresu studiów odbywanych na uczelni 
zagranicznej. 

STRUKTURA PROGRAMU ERASMUS 
/ 2 części, akcje/ 

Akcja 1 - Wsparcie uczelni w promowaniu Wymiaru 
Europejskiego 

A. Działania w ramach kontraktu uczelnianego 
1. Organizowanie wyjazdów studentów 
2. Wyjazdy nauczycieli akademickich 

2.1. wyjazdy nauczycieli na krótkie okresy 
2.2. wyjazdy nauczycieli na dłuższe okresy 

3. Kursy intensywne 
4. Wizyty przygotowawcze 
5. Europejski System Transferu Punktów (ECTS) 
6. Wspólne opracowywanie programów nauczania 

6.1. Wspólne opracowywanie programów 
nauczania dla początkowych lat studiów 
6.2. Wspólne opracowywanie programów 
studiów "na poziomie zaawansowanym" (Masters) 
6.3. Wspólne opracowywanie modułów 
europejskich 
6.4. Wspólne opracowywanie zintegrowanych 
kursów językowych 

B. Działania poza Kontraktem Uczelnianym 
"Sieci tematyczne" 

Akcja 2 - Stypendia wyjazdowe dla studentów, pokrywa-
jące część kosztów tego okresu studiów odbywanych za 
granicą, który zostanie uznany przez jego uczelnę macie-
rzystą. 

Stypendia pomogą w finansowaniu dodatkowych 
kosztów, związanych ze studiami zagranicznymi. Dla 
pojedynczego studenta nie będzie ono przekraczało 5000 
ECU na maksymalny okres 12 miesięcy. W większości 
przypadków przeciętne stypendium będzie jednak 
znacznie niższe. 
Kluczowym elementem programu ERASMUS jest 
Kontrakt Uczelniany (Institutional Contract), który jest 
zawierany między Komisją Unii Europejskiej a pojedynczą 
uczelnią (propozycje wydziałów/instytutów tworzą jeden 
wspólny wniosek uczelni), na okres 3 lat, natomiast 
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fundusze Wspólnoty będą przyznawane uczelniom co 
roku. Umożliwi to dokonywanie w każdym roku pewnych 
zmian i adaptacji programu. 
Każdy projekt uczelni składany do Komisji Europejskiej 
w ramach Kontraktu Uczelnianego powinien zawierać 
deklarację uczelni dotyczącą jej polityki europejskiej i 
działań odnoszących się do współpracy uczelni z innymi 
krajami uczestniczącymi w programie ERASMUS. 
Program ERASMUS jako komponent SOCRATESA 
wejdzie do realizacji w latach 1998-2000 i będzie prze-
dłużany na kolejne trzyletnie okresy. 

PROGRAM TEMPUS II bis 

Decyzją Rady Ministrów Unii Europejskiej Program 
TEMPUS przedłużony został - jako TEMPUS II bis - na 
lata 1998 - 2000. Dla krajów stowarzyszonych z Unią 
Europejską jest to już ostatnia faza realizacji Programu 
TEMPUS, co wiąże się z przystąpieniem tych krajów do 
regularnych programów współpracy Unii (SOCRATES, 
LEONARDO) i czego konsekwencją będzie również 
redukcja budżetu Tempusa już od 1998 roku. 
TEMPUS II bis będzie miał inną filozofię, niż poprzednie 
jego fazy, służyć będzie przede wszystkim jako instrument 
ułatwiający sprawne włączenie uczelni z krajów Europy 
Środkowo-Wschodniej do Programu SOCRATES oraz 
pomoże w realizacji tzw. strategii przed-członkowskiej, 
opracowanej dla krajów stowarzyszonych z Unią Europ-
ejską. 
Większość dotychczas uruchomionych projektów koncen-
trowała się na modernizacji dydaktyki, TEMPUS II bis 
wspierać ma głównie projekty dotyczące administra-
cyjnych aspektów funkcjonowania uczelni, tj. różnych 
aspektów zarządzania uczelnią, a tematyka akademicka 
ograniczona zostanie do dziedzin bezpośrednio związa-
nych z procesem integracji z Unią i ze strategią przed-
członkowską. 
Oprócz generalnej zmiany, przewidywane są modyfikacje 
w samym kształcie Programu: 
• określenie priorytetów od razu na obydwa lata realizacji 
Programu; 
• pozostawienie JEPów jako jedynej kategorii grantów/ 
projektów, co spowoduje: 
- zlikwidowanie kategorii projektów "Complementary/ 
Compact Measures" (które dotychczas wspierały tzw. 
rozwój instytucjonalny uczelni, a w tym m.in. zarządzanie 
uczelnią) i zastąpienie ich JEPami administracyjnymi; 
- zlikwidowanie stypendiów indywidualnych (IMG) podob-
nie jak wyjazdów/stypendiów dla studentów w ramach 
JEPów - z chwilą wejścia Polski do Programu SOCRATES 
/ERASMUS; 
- wprowadzenie limitów dla kosztów zakupu sprzętu w 
projektach. 
Bliższych informacji o Programach Unii Europejskiej 
udziela Dział Współpracy z Zagranicą. 
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PROGRAM FUNDACJI NA RZECZ NAUKI POLSKIEJ NA ROK 1997 
nagrody, stypendia i wybrane programy 

Fundacja na Rzecz Nauki Polskiej jest niezależną i 
samodzielną finansowo, pozarządową instytucją typu non-
profit, utworzoną przed sześciu laty. Otrzymała, jako fun-
dusz założycielski, od Skarbu Państwa kwotę 950 mld 
starych złotych (ok. 100 min USD), część likwidowanego 
wówczas Centralnego Funduszu Rozwoju Nauki i Tech-
niki. Środki finansowe FNP pochodzą z jednorazowego 
nadania jej funduszu założycielskiego. Żadnych dotacji 
ani subwencji budżetowych Fundacja nie otrzymuje. Do-
chody otrzymuje przede wszystkim z operacji finansowych. 
Jest to głównie obrót papierami wartościowymi, gwaran-
towanymi przez Skarb Państwa. Celem Fundacji, zgodnie 
z jej statutem, jest wspieranie zarówno naukowców i ze-
społów badawczych, jak i inicjatyw inwestycyjnych słu-
żących nauce w Polsce, a także działanie na rzecz trans-
feru osiągnięć naukowych do praktyki gospodarczej. Re-
alizowane to jest w różny sposób: poprzez przyznawanie 
indywidualnych nagród i stypendiów, różnego typu sub-
wencji oraz udział w przedsięwzięciach zgodnych z cela-
mi statutowymi FNP. Subwencie przyznawane nauce 
przez Fundację w ciągu sześciu lat istnienia to ponad 107 
min zł. Przyznawane są one wyłącznie w drodze konkur-
sów, zgodnie z corocznie ustalanymi programami. 

Nagrody FNP 

Od 1992 roku Fundacja przyznaje corocznie polskim uczo-
nym indywidualne nagrody za najwybitniejsze osiągnię-
cia naukowe i odkrycia, które zapewniają Polsce miejsce 
w nauce światowej i wnoszą zauważalny wkład w życie 
duchowe i postęp cywilizacyjny naszego kraju. Przedmio-
tem nagrody mogą być osiągnięcia uzyskane (lub potwier-
dzone) w okresie czterech lat poprzedzających datę zgło-
szenia do konkursu. Nagrody przyznawane są w nastę-
pujących dziedzinach: • nauki humanistyczne i społecz-
ne • nauki przyrodnicze i medyczne • nauki ścisłe • 
nauki techniczne. 
Kandydatów do Nagrody FNP - zgodnie z regulaminem -
mają prawo zgłaszać: laureaci dotychczasowych nagród 
FNP, zaproszeni przez Radę Fundacji wybitni przedsta-
wiciele nauki, pochodzący z wyboru członkowie Komitetu 
Badań Naukowych, towarzystwa naukowe o zasięgu kra-
jowym, komitety naukowe PAN oraz we własnym imieniu 
- grupy dziesięciu samodzielnych pracowników nauko-
wych reprezentujących dziedzinę kandydata. Zgłoszone 
kandydatury oceniają powołani przez Radę Fundacji eks-
perci, którzy przedstawiają Radzie listę nominacji. Decyzje 
o przyznaniu nagród podejmuje Rada Fundacji. Nomino-
wane kandydatury, które nie uzyskają nagrody w danym 
roku, są rozpatrywane w konkursie przez następne dwa 
lata. W 1996 roku wysokość nagrody wynosiła 29 tys. PLN 
(wolnych od podatku dochodowego od osób fizycznych). 
Nagrody wręczane są tradycyjnie w dniu 6 grudnia na 
Zamku Królewskim w Warszawie. Termin składania 
wniosków upływa 31 maja. 

Stypendia FNP 

Honorowe Stypendium Naukowe im. Aleksandra von 
Humboldta 
W 1995 roku Fundacja na Rzecz Nauki Polskiej zawarła 

porozumienie z Fundacją Aleksandra von Humboldta 
(Alexander von Humboldt-Stiftung) z RFN dotyczące 
wzajemnego przyznawania dwóch honorowych stypen-
diów naukowych rocznie wybitnym uczonym z każdego 
kraju. Honorowe Stypendium Naukowe Homboldta przy-
znawane uczonym niemieckim przez Fundację na Rzecz 
Nauki Polskiej będzie stanowiło odpowiednik Humboldt-
Forschungspreis, przyznawanej uczonym zagranicznym, 
w tym także polskim. Stypendium to ma na celu uhono-
rowanie osiągnięć naukowych laureatów oraz stymulo-
wanie długookresowej współpracy pomiędzy polskimi i 
niemieckimi badaczami. Nominacje uczonych niemieckich 
do Honorowego Stypendium na długoterminowy (4-12 
miesięcy) pobyt naukowy w Polsce mogą być zgłaszane 
do Fundacji na Rzecz Nauki Polskiej wyłącznie przez 
uznanych uczonych polskich. Zgłaszający kandydaturę 
uczony polski zobowiązany jest gwarantować nominowa-
nemu uczonemu niemieckiemu techniczne możliwości 
realizacji zamierzonego programu badawczego.Wysokość 
Honorowego Stypendium Naukowego dla uczonych nie-
mieckich zaproszonych do Polski w 1996 roku wynosiła 
od 6 tys. PLN do 36 tys. PLN - w zależności od naukowej 
pozycji laureata oraz od planowanego czasu pobytu w 
Polsce. Termin składania wniosków upływa 30 września. 

Stypendia Krajowe dla Młodych Naukowców 
Poczynając od 1993 roku, Fundacja przyznaje corocznie 
około 100 jednorocznych stypendiów młodym naukowcom 
w wieku do 30 lat, posiadającym dorobek naukowy (nie 
artystyczny czy inżynierski), udokumentowany publika-
cjami w uznanych periodykach o zasięgu ogólnokrajowym 
lub międzynarodowym. Wnioski mogą składać przełoże-
ni krajowych jednostek, których kandydaci są pracowni-
kami lub doktorantami, a więc rektorzy szkół wyższych, 
dyrektorzy instytutów PAN i dyrektorzy instytutów re-
sortowych (jednostek badawczo-rozwojowych). Stypendia, 
których wysokość w 1996 roku wynosiła 12 tys. PLN (zwol-
nionych od podatku dochodowego), są wypłacane w czte-
rech ratach, po zakończeniu każdego kwartału. Uroczy-
ste ogłoszenie wyników konkursu stypendialnego odby-
wa się tradycyjnie w drugiej połowie marca na Zamku 
Królewskim w Warszawie. Stypendium może zostać cof-
nięte na wniosek instytucji zatrudniającej stypendystę. 
Termin składania wniosków upływa 31 października. 

Stypendia Zagraniczne dla Młodych Doktorów 
Od 1995 roku FNP przyznaje stypendia zagraniczne naj-
lepszym młodym doktorom, aby umożliwić im wyjazdy 
na staże (6 - 12 miesięcy) w czołowych ośrodkach nauko-
wych świata. O stypendium ubiegać się mogą naukowcy, 
którzy nie przekroczyli 35 roku życia, posiadają stopień 
doktora i zatrudnieni są w szkole wyższej, placówce nau-
kowej PAN lub jednostce badawczo-rozwojowej. Wyma-
gana jest rekomendacja przełożonego kandydata (rekto-
ra, dyrektora jednostki) oraz list z ośrodka proponowa-
nego do odbycia stażu, wyrażający gotowość przyjęcia sty-
pendysty. Wnioski oceniane są z punktu widzenia dotych-
czasowego naukowego dorobku kandydata, uprawianej 
dyscypliny, realizowanej tematyki badawczej, a także 
rangi zagranicznego ośrodka wybranego przez kandyda-
ta. Średnia wysokość stypendium odpowiada stypendiom 



Numer 2 PRZEGLĄD UNIWERSYTECKI 17 

podoktoranckim dla osób o podobnych kwalifikacjach w 
instytucji docelowej. Fundacja pokrywa także koszty 
podróży i ubezpieczenia stypendysty. Do końca 1996 roku 
przyznano 6 stypendiów. Terminy składania wniosków 
upływają 30 kwietnia oraz 31 października. 

Stypendia dla naukowców z krajów Europy Środkowo-
Wschodniej 
Fundacja na Rzecz Nauki Polskiej wspólnie z Fundacją 
Popierania Nauki - Kasą im. Józefa Mianowskiego, pro-
wadzi program stypendialny dla naukowców z zagrani-
cy, głównie z krajów Europy Środkowej i Wschodniej, za-
interesowanych prowadzeniem badań z zakresu nauk 
przyrodniczych i ścisłych w polskich placówkach nauko-
wych. Wysokość stypendium przyznawanego na okres od 
1 do 12 miesięcy odpowiada średniej pensji na analogicz-
nym stanowisku w Polsce, obejmuje także koszty zakwa-
terowania na poziomie hotelu asystenckiego. Stypendia 
przyznawane są w trybie konkursu. Do końca 1996 roku 
przyznano 37 stypendiów. Szczegółowe informacje na te-
mat stypendium i warunków składania wniosków moż-
na uzyskać bezpośrednio w Fundacji: Kasa im. Mianow-
skiego, 00-330 Warszawa, Nowy Świat 72, Pałac Staszi-
ca, pok. 109, tel. 26-71-74. Wnioski należy składać do 30 
października. 

Polskie Stypendium Badawcze w Szkole Studiów Slawi-
stycznych i Wschodnioeuropejskich Uniwersytetu Londyń-
skiego 
Z inicjatywy School of Slavonic and East European Stu-
dies (SSEES) Uniwersytetu Londyńskiego - wspólnie z 
tą uczelnią, Ministerstwem Spraw Zagranicznych Wiel-
kiej Brytanii i Fundacją M. B. Grabowskiego, Fundacja 
na Rzecz Nauki Polskiej ustanowiła Polskie Stypendium 
Badawcze w SSEES. Stypendium ma służyć rozwojowi 
badań nad problematyką polską w Wielkiej Brytanii, a 
zarazem umożliwić uczonym z Polski uzyskanie między-
narodowych doświadczeń naukowych. Stypendium jest 
przyznawane corocznie na dwunastomiesięczny pobyt w 
Uniwersytecie Londyńskim. Stypendystę wyłania w dro-
dze konkursu polsko-angielska komisja. Dziedzinę na 
dany rok określają sponsorzy. Tematyka pierwszego sty-
pendium dotyczyła polskiego handlu zagranicznego po 
1989 roku, a drugiego - zagadnień migracji do Polski po 
1989 roku. Program badawczy na rok akademicki 
1997/98 oraz termin składania wniosków zostaną ogło-
szone w styczniu 1997 roku. Wnioski muszą być składa-
ne równolegle do FNP i SSEES. 

Programy wieloletnie 
Program MONOGRAFIE 
Celem tego - rozpoczętego w 1994 roku - programu jest 
publikacja monografii z zakresu nauk humanistycznych 
i społecznych. W serii "Monografie FNP" wydawane są, 
wyłaniane w drodze stałego konkursu, nie publikowane 
wcześniej prace autorów polskich, charakteryzujące się: 
• wysokim poziomem naukowym; 
• odkrywczością założeń i wagą wyników; 
• oryginalnością ujęcia; 
• integralnością tematyki i formy. 
Laureatom konkursu Fundacja gwarantuje pokrycie 
kosztów wydania monografii oraz honorarium. W roku 
1996 stawka honorarium wynosiła 600 PLN za arkusz. 
Nadsyłane prace opiniuje i rekomenduje Zarządowi Rada 
Wydawnicza Fundacji w składzie: prof. Henryk Samso-
nowicz (przewodniczący), prof. J anusz Sławiński i 

prof. Lech Szczucki. Do końca 1996 roku w serii ukazało 
się 11 tytułów, a następnych 10 znajduje się w różnych 
etapach procesu wydawniczego. Prace należy nadsyłać w 
2 egzemplarzach pod adresem Fundacji. Nie ma ogranicze-
nia terminu składania prac. 

Program WYDAWNICTWA 
Ustanowiony w 1994 roku program mający na celu zacho-
wanie ciągłości w wydawaniu wieloletnich dzieł seryjnych, 
naukowo dokumentujących dziedzictwo historyczne i cy-
wilizacyjne Polski, będzie kontynuowany przez Fudację 
również w 1997 roku. Decyzje o subsydiowaniu poszcze-
gólnych tytułów podejmuje Rada Fundacji na podstawie 
propozycji Rady Wydawniczej. Subwencje mogą być 
przyznawane wyłącznie na wydanie gotowych już dzieł. 
W 1996 roku Fundacja wspierała wydanie kolejnych 
zeszytów "Polskiego Słownika Biograficznego", "Słownika 
Polszczyzny XVI w." i "Katalogu Zabytków Sztuki w 
Polsce". Konkurs ten ma charakter zamknięty (za zapro-
szeniami). 

Program LIBRARIUS \ / 
Fundacja, świadoma trudnej sytuacji bibliotek naukowych 
w Polsce, rozpoczęła w 1995 roku kilkuletni program pod 
nazwą LIBRARIUS. Jego celem jest poprawa bazy tech-
nicznej bibliotek naukowych, szczególnie w szkołach wyż-
szych, poprzez "doposażenie" techniczne bibliotek oraz 
wsparcie finansowe końcowych etapów inwestycji budow-
lanych lub adaptacyjnych. Program nie obejmuje uzupeł-
niania zbiorów, prenumeraty czasopism, czy też kompu-
teryzacji bibliotek. Do końca 1996 roku przyjęto do 
realizacji 37 wniosków na kwotę 8,8 min PLN. Wnioski 
można składać przez cały rok. Będą one rozpatrywane co 
najmniej dwa razy w ciągu roku. 

Program SCI - TECH 2 (PHARE) 
W przyję tym przez Radę Minis t rów "Wieloletnim 
programie indykatywnym PHARE na lata 1995 - 1999" 
przeznaczono 35 milionów ECU na program SCI - TECH 
2, stanowiący kontynuację realizowanego przez Fundację 
w latach 1993 - 1996 programu SCI - TECH. Środki te 
mają zostać przyznane w ramach czterech kolejnych 
programów rocznych: w 1996 - 5 milionów ECU, a w latach 
1997 - 1999 - po 10 milionów ECU rocznie. Program SCI 
- TECH 2 będzie składał się z trzech podprogramów: 
• Rozwój polityki naukowo-technicznej i infrastruktury 
informacyjnej. 
- Zagadnienia z zakresu NiT związane z przygotowaniem 
do członkostwa w Unii Europejskiej. 
- Prognoza technologiczna dla Polski (Techological Fore-
sight). 
- Opracowania, raporty i szkolenia na bieżące potrzeby. 
- Rozwój systemu informacji naukowej. 
• Infrastruktura technologiczna. 
- Restrukturyzacja (nie wykluczając prywatyzacji) jedno-
stek badawczo-rozwojowych, rozwój zasobów ludzkich i 
szkolenie personelu. 
- Dalszy rozwój systemu transferu technologii, promocji 
innowacji i doradztwa dla małych i średnich przedsię-
biorstw. 
- Dalszy rozwój systemu informacji i szkoleń w celu 
umożliwienia polskim zespołom pełnego udziału w progra-
mach naukowo-badawczych UE oraz współfinansowanie 
tego udziału. 
• Współdziałanie sfery badań podstawowych i stosowa-
nych szkolnictwa wyższego i przedsiębiorstw. 
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- Wsparcie dla tworzenia centres of excellence, łączących 
działania JBR, instytutów PAN, uczelni wyższych i 
przedsiębiorstw. 
- Intensyfikacja współpracy instytutów PAN ze szkołami 
wyższymi w zakresie edukacji. 
- Tworzenie programów wymiany personelu pomiędzy 
sektorem nauk podstawowych, uczelni, JBR i przedsię-
biorstw. 
Ze środków PHARE finansowane będą: pomoc ekspercka, 
szkolenia, zakup sprzętu, specjalne programy subwencji 
lub stypendiów (Funds) oraz zarządzanie programem. 
Przewiduje się, że realizację zadań rozpocznie się w roku 
1997, koncentrując się na tych, które zostały dobrze 
przygotowane w ramach programu SCI - TSCH 1. 

Program SUBIN 
Poza istniejącymi programami, Fundacja podejmuje się 
subwencjonowania pewnych inicjatyw czy inwestycji o 
szczególnym znaczeniu dla nauki w Polsce i jej między-
narodowego prestiżu. Działania te mają charakter przede 
wszystkim interwencyjny. 
Subwencje udzielane w ramach programu SUBIN nie 
mogą dotyczyć obszarów objętych pozostałymi elementami 
realizowanego w danym roku programu Fundacji. 
Wnioski można składać w dowolnym terminie. 

Fundacja na Rzecz Nauki Polskiej nie udziela subwencji 
na: 

• finansowanie działalności statutowej innych instytucji 
• organizowanie konferencji, szkół letnich i seminariów 
• opłacanie uczestnictwa w konferencjach czy organiza-
cjach 
• finansowanie studiów doktoranckich i szkół podyplo-
mowych 
• publikowanie wyników badań 
• uzupełnianie zasobów bibliotecznych i archiwalnych 
• wyposażenie o charakterze dydaktycznym 
• zakup sprzętu komputerowego 
• działalność o charakterze popularyzatorskim i popular-
nonaukowym. 

Pełna informacja o programach oraz o sposobie 
przygotowywania i składania wniosków dostępna jest w 
Biurze Fundacji: 

02-548 Warszawa, ul. Grażyny 11; 
tel/fax: 45-40-54; 45-40-55; 45-11-82; 
e-mail: funnapol@warman.com.pl 

Informacje o działalności Fundacji znajdują się też w In-
ternecie pod adresem: http://sunsite.icm.edu.pl/science/fnp 

Biuro Programu PHARE SCI - TECH mieści się pod adre-
sem: 

00-921 Warszawa, ul. Wspólna 1/3; 
tel/fax: 621-96-73; 628-33-35; 625-41-51 

KONFERENCJE NAUKOWE UWr. 
plan na 1997 rok 

Temat konferencji 
Organ iza to r 

Wspó ło rgan iza to r 
T e r m i n Miejsce konferencji 

Przewidywany udział 
uczestników (w tym 

zagran icznych) 

1 XXXIII Zimowa Szkoła Fizyki 
Teore tyczne j 

Inst. Fizyki Teoretycznej luty Przes ieka 100 60 

Operatory Diraca i geometria Inst. Matematyczny luty - marzec W a r s z a w a 80/35 

3 
Aktualne problemy wychowania do 
czasu wolnego 

Inst. Pedagogiczny marzec W r o c ł a w 20 

4 

Cykl seminariów sekcji polskiej Stałej 
Wspólnoty Polsko-Czeskiej Komisji 
Nauk Humanistycznych 
i Polsko-Słowackiej Komisji Nauk 
Humanis tycznych 

Centrum Badań 
S1ąs k o zn a w o z y o h 

i Bohemistyeznych 

marzec 
cze rwiec 

październ ik 

K r a k ó w 
Cieszyn 

Polanica Zdr. 
20/5 

5 
Rola i miejsce problematyki 
integracyjnej w programach dydaktyki 
i badań naukowych 

Inst. Nauk Prawno-
l strojow ych 

kwiec i eń W r o c ł a w 22/6 

6 
Zastosowanie logiki w podstawach 
matematyki i filozofii II 

Katedra Logiki i Metodologii 
Nauk 

k w i e c i e ń Karpacz 40/10 

7 
Rozwój człowieka i jego zagrożenia w 
świetle współczesnej psychologii Inst. Psychologii k w i e c i e ń W r o c ł a w 130 

8 
Politologia w Polsce: stan badań i 
pe r spek tywy 

Inst. Nauk Politycznych kwiec i eń W r o c ł a w 45 

9 
Kondycja czasopism kulturalnych i 
naukowych (humanistycznych) w 
Polsce po roku 1989 

Inst. Filologii Polskiej kwiecień, maj W r o c ł a w 30 

10 
Śląsk Cieszyński w dziejach 
na jnowszych 

Centrum Badań 
Śląskoznawc/ .yeh 

i Bohemistyeznych 
m a j Cieszyn 40/10 

1 1 Antypedagogika - pedagogiczne 
relacje między ludźmi Inst. Pedagogiczny m aj W r o c ł a w 30/5 

mailto:funnapol@warman.com.pl
http://sunsite.icm.edu.pl/science/fnp
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L.p. Temat konferencji 
Organizator 

Współorganizator 
Te rmin Miejsce konferencji 

Przewidywany udział 
uczestników (w tym 

zagranicznych) 

12 29 Seminarium Anihilacji Pozytonów Inst. Fizyki Doświadczalnej maj lub czerwiec Jarnoł tówek 60 

13 Literatura i kultura popularna Inst. Filologii Polskiej maj - czerwiec Karpacz 30 

14 
Śląsk wieku XX w badaniach 
młodych historyków Polski, Niemiec 
i Czech 

Inst. Historyczny m a j Krzyżowa -

15 X Śląskie spotkania archeologiczne Katedra Archeologii m a j Dolny Śląsk 80 

16 
Konformacja peptydów, białek i 
kwasów nukleinowych 

Wydział Chemii m a j Karpacz 60 

17 
Ku lepszemu funkcjonowaniu w 
zdrowiu i chorobie Inst. Psychologii m a j Kołobrzeg 150/15 

18 

Funkcje społeczne i polityczne kultu 
świętych w społeczeństwach 
ortodoksyjnych i katolickich w 
średniowieczu i na początku czasów 
nowożytnych. Próba porównawcza 

Inst. Historyczny m a j 
Wroc ław 
Karpacz 

50/30 

19 
Szkoła Fizykochemii organicznej 
"Modelowanie molekularne" 

Wydział Chemii czerwiec Przesieka 110/20 

20 Kataliza 97 Wydział Chemii czerwiec Karpacz 35/5 

21 
Język a kultura. Opozycja 
homo-animal w języku i kulturze Inst. Filologii Polskiej czerwiec Karpacz 50/5 

22 

Polsko-czesko-niemiecka bibliografia 
historii Śląska jako przykład 
międzynarodowej bibliografii 
regionalnej 

Centrum Badań 
Śląskoznawczych 

i Bohemistycznych 
czerwiec Wroc ław 18/4 

23 

Metale szlachetne w NE części 
Masywu Czeskiego i obszarach 
przyległych - geneza, występowanie, 
perspektywy 

Inst. Nauk Geologicznych czerwiec 
Wroc ław 

Złoty Stok 
45/5 

24 
IV Sympozjum Chemii 
Bionieorganicznej i biomedycznej Wydział Chemii czerwiec Karpacz 60 

25 
Pasożyty sensu lato we współczesnych 
laboratoriach świata Inst. Mikrobiologii czerwiec Karpacz 100/50 

26 
Syberia w historii i kulturze narodu 
polskiego 

Ośrodek Badań Wschodnich czerwiec Bagno k/Wrocławia 30/10 

27 
Organizacja jądra i transport 
wewnąt rzkomórkowy 

Inst. Biochemii i Biologii 
Moleku la rne j 

czerwiec Szklarska Poręba 95/50 

28 
Dokumenty górnośląskie 
i zielonogórskie - problemy realizacji 
katalogu 

Centrum Badań 
Śląskoznawczych 

i Bohemistycznych 
II Kwartał Katowice 20/3 

29 
Kwantowa probabilistyka i analiza 
harmoniczna 

Inst. Matematyczny l ipiec Gdańsk 100/70 

30 
Letnia Szkoła Informatyki. Warsztaty 
ACM na temat programowania 
funkcjonalnego i obiektowego 

Inst. Informatyki l ipiec Sobótka 60/40 

31 Regionalny aspekt dziejów filozofii 
(Śląsk, Saksonia) 

Inst. Filozofii wrzesień Karpacz 25/10 

32 
Postępy w chemii nieorganicznej w 
meta loorganicznej 

Wydział Chemii wrzesień Polanica Zdrój 120/20 

33 
II Międzynarodowa Konferencja o 
owadach: chemia, filozofia i aspekty 
ochrony środowiska 

Wydział Chemii wrzesień Lądek Zdrój 150/100 

34 
Polska słowacystyka i słowacka 
polonistyka 

Centrum Badań 
Śląskoznawczych 

i Bohemistycznych 
wrzesień Bra tys ława 12 

35 
Zastosowanie metod 
spektroskopowych w mineralogii i 
gemmologi i 

Inst. Nauk Geologicznych wrzesień Sobótka 60/10 

36 
Wymagania stawiane uczniom z 
biologii i ochrony środowiska 

Inst. Botaniki wrzesień Wroc ław 50/5 

37 Informatyka w szkole Inst. Informatyki wrzesień Lubl in 450 

38 
Skutki ustania podmiotowości 
gospodarczej 

Inst. Prawa Cywilnego wrzesień Karpacz 70 
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I,.p. Temat konferencji 
Organ iza to r 

Wspó ło rgan iza to r 
f e r m i n Miejsce konferencji 

Przewidywany udział 
uczestników (w tym 

zagranicznych) 

3 9 
Racjonalność. Język. Działania 
k o m u n i k a c y j n e 

Inst. Filozofii wrzes ień Karpacz 1 5 /3 

40 
Perfekcjonizm aksjologiczny - w 
kręgu myśli Henryka Flzenberga 

Inst. Filozofii wrzes ień Karpacz 30 6 

41 
\ i emiecko-polska gramatyka 
kon t ra s tywna 

Inst. Filologii Germańskiej wrzes ień Karpacz 20/5 

4 2 Szkoła Letnia Języka Angielskiego Inst. Filologii Angielskiej wrzes ień Karpacz 40 4 

43 X Sympozjum Maksa Borna Inst. Fizyki Teoretycznej wrzes ień W r o c ł a w 55 43 

44 
Prawo - praw oznaw stw o - kultura 
p r a w n a 

Inst. Nauk 
P r a w n o -1 s t r o j o w y c h 

wrzes ień Karpacz 30 

45 Spór o stalinowskie plany wojny 
zaczepnej (1941) 

Inst. Historyczny 
wrzes ień 

paźdz ie rn ik 
Wroc ław 30 6 

46 
Na przełomie dwóch epok (Czasów 
Jana III Sobieskiego i panowania 
S a s ó w ) 

Inst. Historyczny wrzes ień Wroc ław 35 

47 
Z dziejów protestantyzmu na Śląsku 

Inst. Historyczny 
wrzes ień 

październik 
Wrocław 35 

48 
Skąd idziemy'.' Kim jesteśmy? Dokąd 
zmie rzamy? 

Inst. Zoologiczny wrzes ień Polanica Zdrój 200 10 

4 9 
Podmioty terytorialne Polski 
(przeszłość - traźniejszość -
przyszłość) 

Inst. Historii Państwa i Prawa wrzes ień Karpacz 60 

50 
I.użyce i serbolużyezanie w polskiej 
i czeskiej myśli politycznej 

Centrum Badań 
S1ąskoznaw czy ch 

i Bohemistycznych 
III kwartał Wroc ław 35 6 

5 1 
Tradycje lnisyckie w kulturze polskiej 
i czeskiej 

Centrum Badań 
Śląskoz.naw czych 

i Bohemistycznych 
III kwartał Warszaw a 40 15 

5 2 
Sesja polsko-czeskiej Komisji ds. 
Badań Ziemi Klodziej 

Centrum Badan 
Śląskoz.naw czych 

i Bohemistycznych 
październ ik Kłodzko 30 8 

53 
Śląsk w polskich i czeskich syntezach 
his torycznych 

Centrum Badań 
Śląskoz.naw czych 

i Bohemistycznych 
październik Wrocław 30 8 

54 
1918 - 1998. Doświadczenia trzech 
generacji Polaków. Czechów 
i Słowaków 

Centrum Badań 
Śląskoznaw czych 

i Bohemistycznych 
październ ik Kraków 50 21 

55 Geneza i wiek pokryw pylastyeh 
poludniowo-zachodniej Polski 

Inst. Geograficzny październ ik W r o c ł a w - B o ź k ó w 50/10 

56 
IV Międzynarodowe Seminarium 
Chemii Metaloorganicznej dla 
doktorantów 

Wydział Chemii październ ik Karpacz 80 35 

57 
Mtodoalpejskie procesy tektoniczne 
w stroiło rowu Kleszczowa - aktualno 
wyniki badań w odkrywce KWB 
Bełchatów i na jego przedpolu 

Inst. Nauk Geologicznych paźdz ie rn ik Kleszczów 35 5 

58 Od średniowiecza do współczesności Inst. Filologii Polskiej październ ik Karpacz 30 

5 9 
Nauka wobec wyzwań rynku. 
Socjologiczne problemy nauki w 
nowej rzeczywistości społecznej 

Inst. Socjologii paźdz ie rn ik Karpacz 30 

60 .Aktualny stan badań nad historią 
filozofii starożytnej w Polsce 

Inst. Filozofii paźdz ie rn ik Szklarska Poręba 40 

61 
Polacy w Niemczech po II wojnie 
światów e j Inst. Historyczny paźdz ie rn ik Wroc ław 25.5 

62 X Forum Pedagogów Inst. Pedagogiki paźdz ie rn ik W r o c ł a w 200 

63 l"dział kartografii w transformacji 
stosunków międzynarodowych 

Inst. Geograficzny j e s i e ń Karpacz 25 10 

64 
Wielkie tematy kultury w literaturach 
słowiańskich 2 

Inst. Filologii Słowiańskiej l is topad W r o c ł a w 25 '5 

65 Książka i bibliologia u progu XXI w. Inst. Bibliotekoznawstwa l i s topad W r o c ł a w 50 

66 
Między irredentą a reformą o polską 
drogę do niepodległości (1794 - 1989) 

Inst. Historyczny l is topad Karpacz 40 5 
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L.p. Temat konferencji 
Organ iza to r 

Wspó ło rgan iza to r 
T e r m i n Miejsce konferencji 

Przewidywany udział 
uczestników (w tym 

zagranicznych) 

67 Polska opinia publiczna wobec ZSRR Inst. Historyczny l i s topad W r o c ł a w 25 

68 
Problem modernizacji miast śląskich 
na przestrzeni wieków Inst. Historyczny l i s topad W r o c ł a w 50 

6 9 
Zmiany strukturalne w gospodarkach 
krajów Europy Centralnej 
i Wschodniej 

Inst. Nauk Ekonomicznych l i s topad W r o c ł a w 50/6 

70 
11 Forum Informatyki Teoretycznej 

Inst. Informatyki 
l i s topad 
grudz ień 

W r o c ł a w 60 

71 
X Zimowa Szkoła Chemii 
K o o r d y n a c y j n e j Wydział Chemii g rudz ień Karpacz 95 

7 2 
Cykl dyskusji panelowych na temat 
stosunków współpracy 
po lsko-czesk ie j 

Centrum Badań 
Ś ląskoznawczych 

i Bohemistycznych 
W r o c ł a w 40/3 

Źródło: Dział Nauki 

INFORMACJE Z DZIAŁU WSPÓŁPRACY Z ZAGRANICĄ /DWZ/ 
tel. 446-999, 402-248 

UWAGA ! UWAGA ! NOWE STYPENDIA GFPS 
- w Niemczech 
- przeznaczone dla studentów III, IV lub V roku dzien-
nych studiów magisterskich i doktorantów wszystkich 
kierunków studiów; 
- termin - semestr zimowy 1997/98, 
- granica wieku 30 lat dla studentów i 32 dla doktorantów, 
- wymagana dobra znajomość języka niemieckiego, 
Termin składania podań - 15 kwietnia br. 
Aplikacje i inne szczegóły w DWZ. 

FUNDACJA Z BRZEZIA LANCKOROŃSKICH 
ofe ru j e s typend ia pracownikom naukowym oraz 
doktorantom z następujących dziedzin: 
• archeologia • historia • historia sztuki • filologia 
klasyczna • filozofia. 
Termin - 31 maja br. 
Szczegóły i aplikacje u nas. 

POLSKO-NIEMIECKIE TOWARZYSTWO 
AKADEMICKIE 

przy wsparciu finansowym Fundacji Stefana Batorego 
oferuje stypendia na semestr zimowy 1997/98 dla: 
• studentów lat wyższych wszystkich kierunków • dok-
torantów • asystentów pracujących nad doktoratem 
• wymagana dobra znajomość języka niemieckiego 
• nieprzekroczony 32 rok życia. 
Termin składania aplikacji - 31 marca br. 
Aplikacje i szczegóły w DWZ. 

SOMMERAKADEMIE TUBINGEN 1997 
W tym roku tematy seminariów dotyczą następujących 
dziedzin: 
• historia • filozofia • ekonomia • geografia • ochrona 
środowiska • prawo • filologia germańska. 
Zapraszamy pracowników naukowych i doktorantów. 
Aplikacje i szczegóły u nas. 
Termin - 11 kwietnia br. 

LETNIE KURSY JĘZYKOWE 
Wszystkich zainteresowanych informujemy, że posiadamy 

oferty takich kursów z następujących języków: 
• angielskiego • niemieckiego • hiszpańskiego. 
Niestety kursy płatne. 

STUDENCI - WAŻNE 
Podania o dofinansowanie wyjazdów zagranicznych 
studentów prosimy składać w Dziale Młodzieżowym. 
Wnioski rozpatrzy specjalna komisja powołana przez 
Prorektora ds Studenckich z udziałem przedstawicieli 
Samorządu Studenckiego. 

NOWE 
zasady rozliczania podróży służbowych /zagranicznych/ 
samochodami prywatnymi. Specjalne druki dołączone do 
delegacji proszę wypełniać dokładnie. Stawki za 1 km 
pozostają bez zmian. • do 900 cm - 0,27 zł • powyżej 900 
cm - 0,44 zł. 

WYJAZDY 
6 studentów z Instytutu Filologii Słowiańskiej wyjechało 
na studia semestralne do Moskwy. 

PRZYJAZDY 
17.02.1997 przyjechała do nas grupa studentów z Wilna 
w celu odbycia studiów semestralnych na filologii polskiej. 
Studenci będą przebywać na naszej Uczelni do 30.06.br. 

FULBRIGHT COMMISSION 
ogłasza konkurs na 5 i 9 miesięczne stypendia badawcze 
w USA: 
• Senior Grants - dla pracowników naukowych i nauko-
wo-dydaktycznych na etacie co najmniej adiunkta - termin 
30.04.1997 r. • Junior Grants - dla naukowców przed 
doktoratem - termin 31.03.1997 r. • Student Grants -
dla studentów 4 roku studiów magisterskich, średnia ocen 
powyżej 4,8 - termin 31.03.br. Wymagane formularze 
zgłoszeniowe w Dziale Współpracy z Zagranicą. 

THE SALZBURG SEMINAR 
organizowane w 1997 roku w Salzburgu - Austria: 
• ciekawe tematy /broszury do wglądu u nas/ • możliwość 
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uzyskania stypendium • preferowani kandydaci 30-45 
lat. Inne szczegóły w naszym Dziale. 

UWAGA STUDENCI 
Wyjazdy na rok do USA jako AU PAIR. Warunki: 
• 18-26 lat • znajomość angielskiego • prawo jazdy. 
Szczegóły w DWZ. 

NOWE UMOWY 
Instytut Historyczny nawiązał współpracę z Uniwer-
sytetem w Arras we Francji. W ramach tego porozumienia 
studenci będą mogli odbywać studia uzupełniające, 
konsul tować się że spec ja l i s tami i brać udział w 
wykładach. 

PRZYJECHALI DO NAS 
31.01.1997 r. w r a m a c h umowy między naszym 
Uniwersytetem a Uczelniami Charlotte i Greensboro / 
USA/ oraz Plymouth i Aberystwyth /Anglia/ przyjechało 
21 studentów na semestralne studia na naszej Uczelni. 
Obecnie grupa przebywa na 2 tygodniowym kursie języka 

polskiego w Morawie k/Strzegomia. Od nowego semestru 
rozpoczną studia na specjalnie zorganizowanym dla nich 
kursie z zakresu socjologii, historii, nauk politycznych, 
ekonomii, historii sztuki i literatury. 

WYJECHALI 
Nasi studenci w ramach tych samych umów wyjechali na 
studia semestralne w Anglii - 3 osoby do Plymouth oraz 
4 osoby do Aberystwyth. 

FUNDACJA WSPÓŁPRACY 
POLSKO-NIEMIECKIEJ 

Is tnieje możliwość uzyskania dotacji na realizację 
projektów naukowo-badawczych. 
Szczegóły, instrukcje i wnioski w DWZ. 

PRZYPOMINAMY 
- prosimy o podawanie numerów paszportów we wnios-
kach na wyjazd zagraniczny; 
- przy dokonywaniu przedpłat na konferencje, obowiąz-
kowo należy dołączyć oryginały wszystkich dokumentów 
łącznie z imiennym zaproszeniem. 

INFORMACJE Z DZIAŁU KADR 
tel.402-515, 402-261 

Informacja w sprawie legitymacji seniora, 
umożliwiającej pracownikom emerytowanym nabycie 

biletu z ulgą 50% w 1997 r. 

Warunki PKP dotyczące legitymacji seniora 
1) legitymację mogą nabyć osoby, które ukończyły 60 lat; 
2) legitymacja seniora jest legitymacją imienną i nie może 
być odstąpiona innej osobie; 
3) legitymacja ta uprawnia do nabycia biletu z ulgą 50% 
na przejazd w klasie dowolnej wszystkimi rodzajami 
pociągów, z wyjątkiem przejazdów w kl. 2 pociągów 
pośpiesznych, ekspresowych i Inter City, wyjeżdżających 
po godz. 12 do godz. 24 ze stacji początkowej w dniach: 
• każdy piątek, • 14 lipca, 
• Poniedziałek Wielkanocny, • 13 i 30 sierpnia, 

• 30 czerwca, • 23 grudnia, 
oraz w godz. 0 do godz. 24 w dniach: 

. 1, 15, 30, 31 lipca, . 1, 14, 15, 31 sierpnia, 
4) bez żadnych ograniczeń można korzystać z ulgi w klasie 
pierwszej; 
5) wszelkie opłaty dodatkowe uiszcza się w pełnej 
wysokości; 
6) zakupu uprawnienia można dokonać na Dworcu 
Głównym PKP w kasie nr 20, cena 40 zł, przy zakupie 
trzeba mieć dowód osobisty; 
7) legitymacja jest ważna z dokumentem tożsamości; 
8) w wypadku kradzieży lub zagubienia, duplikatu nie 
wydaje się; 
9) legitymacja nie podlega zwrotowi. 

INFORMACJE Z DZIAŁU SOCJALNEGO 
tel.402-482, 402-692 

1. Talony wielkanocne 
Dla emerytowanych pracowników Uczelni, z okazji Świąt 

Wielkanocnych, Dział Socjalny zorganizował akcję 
upominkową w postaci talonów o wartości 40 zł. 
2. Wycieczki: 
• Londyn - 30.04. br - 6.05. br. /kilka wolnych miejsc/ 
• Licheń lub Częstochowa - 15.05.br. 
• Lubiąż - 17.06.br 

• Książ-Cieplice - 10.07.br. 
• Otmuchów-Paczków - 20.08.br. 
• wyjazd na grzybobranie - 18.09.br., 10.10.br. 
Opłata za wycieczki krajowe wynosi 4 zł. 
Zgłoszenia w Dziale Socjalnym od kwietnia br. 
3. Wakacje 
Dział Socjalny posiada bogatą ofertę wyjazdów na kolonie 
i wczasy w okresie wakacji. 
Szczegółowe informacje w Dziale Socjalnym. 

"Przegląd Uniwersytecki" można otrzymać w cenie 1 zł w: 
O klubie Uniwersytetu Wrocławskiego C 

O punkcie sprzedaży "Najary" przy Auli Leopoldyńskiej C 



Numer 2 PRZEGLĄD UNIWERSYTECKI 23 

WYKŁADY WSZECHNICY WROCŁAWSKIEGO ODDZIAŁU POLSKIEJ AKADEMII NAUK 
w s e m e s t r z e l e tn im 1996/97 

11.03.97r. 
Praf. Nfiksymilian Pluta 

Instytut Optyki Stosowanej 
w Warszawie 

Merferametryczna użyteczność lasera o działaniu 
ciągłym 

18.03.97r. Praf. Stanisław Mbdeksza 
Politechnika Wrocławska 

Udział środowiska wrocławskiego w badaniach 
archedpgiczi^ch wbasenie Marża Śródziemnego 

25.03.97r. 
Praf. Stanisław Dmitruk 
Politechnika Wrocławska 

Rmędzy przyrodą a techniką Problemy 
geotechnicznego zabezpieczenia kopalń 
odkrywkowych 
i ich otoczenia 

08.04.97r. Praf Jerzy Lukierski 
Uniwersytet Wrocławski 

Nowe koncepcje geometryczne w teorii cząstek 
elementarnych 

15.04.97r. Praf Arkadiusz Jadczyk 
Uniwersytet Wrocławski 

Interdyscyplinarne aspekty teorii kwantów 

22.04.97r. Praf Aleksander Weron 
Politechnika Wrocławska 

Metody stochastyczne w inżynierii finansowej 

06.05.97r. 
Praf Wiesław Grudzewski 
Sokoła Główna Handlowa 

w Warszawie 

Kierunki rozwoju nauk o zarządzaniu w XXI wieku 

13.05.97r. Prof Ludwik Turko 
Uniwersytet Wrocławski 

Plazma hadronowa - nowy stan materii 

20.05.97r. 
Praf. Antoni Siewiński 

Akademia Rolnicza 
we Wrocławiu 

Współczesne wykorzystanie żywych organizmów w 
biotechnologii 

ś.p. 
prof.dr. hab. JANINA ORSKA 

(16.12.1908 - 9.03.1997) 

Pracownik naukowy Uniwersytetu J a n a Kazimierza we Lwowie i Uniwersytetu Wro-
cławskiego, wieloletni kierownik Katedry i Zakładu Anatomii Porównawczej Ins tytutu Zoo-
logicznego, współorganizator i dziekan Wydziału Nauk Przyrodniczych. 

Członek wielu towarzystw naukowych krajowych i zagranicznych. Żołnierz AK Okręgu 
Lwowskiego w latach 1942-1945. 

ODESZŁA NA. ZAWSZE 
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SKLEP FIRMOWY 
ul. DUBOIS 23 

50-207 WROCŁAW 
tel./fax 72-24-55 

czynny: 900 - 17°° 
za wyjątkiem sobót 

P O L E C A : 

ARTYKUŁY BIUROWO-PAPIERNICZE 

KOMPUTEROWE 

MATERIAŁY EKSPLOATACYJNE: 

p a p i e r f a x , x e r o , 
f o l i e , t o n e r y , 

a t r a m e n t y , 
TAŚMY DO DRUKAREK 

Redaktor: Kazimiera Dąbrowska, e-mail:kada@adm.uni.wroc.pl 
Adres Redakcji: pl.Uniwersytecki 1, 50-137 Wrocław, tel. 402-212, fax 402-232 
Przygotowanie do druku i druk: VOLUMEN 

ZAPRASZAMY 

PRZEGLĄD 
UNIWERSYTECKI 

Pismo Uniwersytetu Wrocławskiego 
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